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بازار در رکود کامل است

ریزش گسترده قیمت ها 
در بازار خودرو

تورم مواد غذایی 
در ایران نصف شد

فروش نفت به بیش از 
یک میلیون بشکه رسید

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

وابستگی قیمت خودرو 
به نوسانات ارزی

واردات خودرو هنوز انجام 
نشده و معلوم هم نیست که 
انجام شــود. از سوی دیگر 
حجم خودروهایی که قرار 
است وارد کشور شود، همچنان نامشخص است. 
سال گذشــته هم واردات خودرو دارای مجوز بود 
اما به دلیل نبود ارز خودرویی وارد کشور نشد.  تا به 
امروز چندین خبر از واردات خودرو اعلام شد، اما 
هنوز خودرویی به دست متقاضیان نرسیده است. با 
کمبود ارز مواجه هستیم و در حال حاضر در صنعت 
خودرو تحریم هم هســتیم. برای واردات خودرو 
مشــکلی وجود ندارد ولی به علت سایر تحریم ها 

امکان جا به جایی...

  امیــر حســن کاکایــی، 
کارشناس خودرو 

متن کامل  د ر صفحه 3

4

دهقانی فیروز آبادی خبر داد؛

آغاز فعالیت مراکز نوآوری 
با حمایت از دانش بنیان ها

نیاز مالی صنایع هایتک سالانه 200 همت است

افزایش  سقف تسهیلات  صنایع  پیشرفته
صفحه2

صفحه2

عرضه شرکت های دانش بنیان  در  بورس 
مشاور  وزیر  اقتصاد  خبر  داد:

معاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور گفــت: الگوی مراکــز نوآوری 
شرکتی یکی از اولویت های معاونت علمی است 
که برای شروع با شــش مجموعه دانش بنیان 
آغاز شده است. به گزارش معاونت علمی فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، روح الله 
دهقانی طی سخنانی در بازدید از شتاب دهنده 
تپش و رونمایی از چهار محصــول دانش بنیان 
پرمصرف پزشــکی گفت: الگوی مراکز نوآوری 
شرکتی یکی از اولویت های معاونت علمی است که 
برای شروع با شش مجموعه دانش بنیان آغاز شده 
است و نخستین قرارداد این نوع مراکز نوآوری، 
طی هفته جاری بین معاونت علمی و شتاب دهنده 
تپش منعقد خواهد شــد. وی با اشاره به تلاش 
ارزشــمند و ثمر آفرین شــرکت های فناور و 
شتابدهنده هایی که رویکرد نیاز محور دارند و در 
مسیر تأمین اولویت های بازار حرکت می کنند، 
گفت: امروز شــاهد دســتاوردهای ارزشمند 
شــرکت های دانش بنیان به ویــژه در تأمین 
مهم ترین اقلام حوزه پزشــکی هستیم. جرأت 
مندی و جســارت جوانان متخصص و توانمند 
شرکت های فناور امروز به نقطه ای رسیده است 
که در ساخت پیشرفته ترین ابزارهای پزشکی 
گام برمی دارند. آن چه که شــاید در این مسیر 
کم تر دیده شود، مشکلات این کسب وکارها از 
مشکلات مالی تا چالش های رقابت با محصول 
خارجی، دامپینگ و … است با این وجود امروز 
حرکت در مسیر تولیدات دانش بنیان با جدیت 
ادامه دارد. دهقانی حمایت های اسناد بالادستی 
و عزم جدی مسئولان برای حمایت از زیست بوم 
دانش بنیان را از نقاط اتکا و پیشرفت این حوزه 
دانست و افزود: به مدد حمایت هایی که رهبری 

از اقتصاد دانش بنیان...

اجتماعی

سازمان غذا و دارو اعلام کرد که »شرکت دارویی 
الحاوی به دلیل احراز تخلف گران فروشی و عدم 
ارائه هیچگونه دفاع موثر، توسط سازمان تعزیرات 
حکومتی محکوم به پرداخــت جریمه و ممهور 

شدن پروانه واحد تولیدی شد.« 
به گزارش ایسنا، روابط عمومی سازمان غذا و دارو 
اعلام کرد:» به دنبال تشدید نظارت های سازمان 
غذا و دارو بر شرکت های تولیدی، وارداتی، پخش 
و داروخانه ها، گرانفروشی شــرکت داروسازی 
الحاوی محرز و بر اساس گزارشات ارائه شده این 
سازمان، کمیسیون ماده ۱۱ دانشگاه های علوم 
پزشــکی تهران و ایران، بنابر عدم ارائه هرگونه 
دفاعیات و یا حتی حضور نمایندگان شــرکت 
مذکور در جلسات رسیدگی به پرونده، سازمان 
تعزیرات حکومتی شرکت متخلف را به پرداخت 
۱۱۰۰ میلیــارد تومان جریمه معــادل ۵ برابر 

ارزش ریالی تخلف و ممهور شدن پروانه واحد، 
محکوم کرد. بر این اساس از کل سبد دارویی این 
شــرکت، ۶ کالا به دلیل گرانفروشی مکرر حکم 
توقف فروش داشته اند اما ضمن عدم اصلاح رویه 
و ادامه روند گرانفروشی پس از صدور حکم، اقدام 
به احتکار و توقف عرضــه کلیه محصولات خود 

کرده است.« 
 روابط عمومی سازمان غذا و دارو در ادامه تاکید 
کرد:» رسالت سازمان غذا و دارو همواره صیانت از 
حقوق بیماران توام با حمایت از تولیدات داخلی 
بوده اســت؛ اما بر اســاس وظایف ذاتی خود در 
حوزه نظارت و حفظ حقوق بیماران با هیچگونه 
کم فروشی، گران فروشی، احتکار و یا تخلفاتی از 
این قبیل که تاثیر مستقیم بر سلامت و اقتصاد 
بیمار دارد مسامحه نداشته و به صورت جدی در 

این زمینه ایفای نقش خواهد کرد.«

با به پایان رسیدن مهلت ثبت نام فیلم کوتاه در 
مراسم سینمایی تلویزیونی دنیای تصویر، آمار 

متقاضیان حضور در این رویداد اعلام شد.
به گــزارش روابط عمومــی پروژه، بــا به پایان 
رســیدن مهلت ثبت نام فیلم کوتاه در بیســت 
و دومین مراســم ســینمایی تلویزیونی دنیای 
تصویر )تندیس حافظ(، آمار متقاضیان حضور 
در این رویداد اعلام شد. حدود ۴۰۰ فیلم کوتاه 
از سراسر کشــور متقاضی بررســی در مراسم 

سینمایی تلویزیونی دنیای تصویر شده اند.
تندیــس فیلم  کوتــاه بــا هــدف قدردانی از 
اســتعدادهای جوان، امســال به تندیس های 
مراسم سینمایی و تلویزیونی دنیای تصویر اضافه 
شده است. فیلم کوتاه هایی که از فروردین سال 
۱۳۹۹ الی تیر ماه ۱۴۰۲ ساخته شده اند، واجد 
شرایط شــرکت در این رویداد هستند. بیست 
و دومین مراسم ســینمایی و تلویزیونی دنیای 

تصویر پاییز پیش رو برگزار می شود.

رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه بودجه 
۱۴۰۲ جوابگوی حل مشــکلات جاری کشور است، 
گفت: البته باید سازمان برنامه و بودجه نسبت به حل 

تاخیر و تخصیص اعتبارات رویه خود را تغییر دهد.
در جلســه علنی مجلس شورای اســلامی، گزارش 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات در مورد تحقق 
احکام تکلیفی منتخب قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشور در دستور کار قرار گرفت و پس از سخنان داود 
منظور رییس ســازمان برنامه و بودجه و تعدادی از 
نمایندگان، محمدباقر قالیباف در جمع بندی مسائل 
طرح شــده گفت: نخســتین توقع مجلس از رییس 
ســازمان برنامه و بودجه این است که قانون مجلس 
که بعد از فراز و فرودهای بسیار مصوب شده و به تایید 

شورای نگهبان می رسد، اجرایی شود.
رییــس مجلس شــورای اســلامی افزود: بیشــتر 
دســتگاه های پیش از این گله مند بودند که جداول 
بودجه را ندارند درحالی که بایــد زودتر این جداول و 
دیگر موارد به آنها می رسید. همچنین در تبصره ۱۹ 
قانون بودجه که موضوعات مهمی دارد از جمله اینکه 
مدیریت مالی دستگاه ها به صورت سامانه انجام شود تا 
دستگاه های سیاستگذار از طریق سامانه واحد امور را 

پیش ببرند، این موضوع محقق نشده است.
وی با اشاره به مشکلات حوزه برنج، گندم و چای به ویژه 
در استان های شمالی گفت: نمایندگان در حوزه واردات 
برنج و قیمت گذاری آن بحث دارند و در بخش گندم 
اشاره کردید که مجلس در تبصره ۱۴ به صورت ناتراز 
این موضوع را مصوب کرده اســت. در حالی که طبق 

لایحه دولت، ۶۵۹ هزار میلیارد تومان برای این موضوع 
در نظر گرفته شده است و مجلس عین این رقم را برای 
سازمان برنامه و بودجه تصویب کرده است بدون اینکه 

یک ریال آن را جا به جا کند.
قالیباف تصریح کرد: مجلــس عین رقم گندم و عین 
رقم در نظر گرفته شده در تبصره ۱۴ را برای سازمان 
برنامه و بودجه در لایحه بودجه ۱۴۰۲ تصویب کرد 
ولی شــما مجلس را محکوم به ناترازی می کنید که 
درست نیست. وی با بیان اینکه دولت حق دارد برای 
بودجه ۱۴۰۲ اصلاحیه به مجلس ارسال کند، گفت: 
بنده شخصا جنابعالی را دعوت کردم و تاکید شد که 
اکنون زمان ارائه لایحه اصلاحی به مجلس نیست و شما 
هم قبول کردید تا بعد از تصویب برنامه هفتم و اعمال 

تغییرات آن، اصلاحیه بودجه را انجام دهید.
رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: به رغم اینکه 
پیشنهاد بنده را قبول کردید ولی باز اصرار به ارائه لایحه 
اصلاحی بودجه دارید. از طرفی در این اصلاحیه در ماده 
)۱( از مجلس خواستید موافقت کند که ۱۵ میلیارد 
یورو به صورت تهاتر به هر سازمانی پرداخت شود که 
این اشکال دارد. وی خاطرنشان کرد: اینکه برخی از 
نمایندگان گله مند هستند به این دلیل است که قانون 
به درستی اجرا نشده است. به عنوان نمونه در تبصره ۱۸ 
در موضوع اشتغال فقط ۲ هزار میلیارد تومان اختصاص 
دادید. همچنین در تامین دارو مشکلات جدی داریم. 
اما معتقدیم این بودجه قابلیت حل مسائل گفته شده را 
دارد و باید سازمان برنامه و بودجه نسبت به حل تاخیر و 

تخصیص اعتبارات رویه خود را تغییر دهد.

امیر مشــهدی عباس کارگردان ســینمای کودک 
ضمن اشــاره به بلاتکلیفی ۲ فیلمنامه اخیرش، از 
فرآیند حمایت از فیلم های کودک و نوجوان گلایه 
کرد. امیر مشهدی عباس کارگردان سینمای ایران 
درباره تازه ترین فعالیت های خود گفت: ۲ طرح را از 
سال گذشته به بنیاد سینمایی فارابی و صندوق پروانه 
برای حضور در جشنواره فیلم کودک ارائه کرده بودیم 
و هنوز منتظر پاسخ هستیم. ۲ طرح داشتیم و قرار 
بود با فارابی به توافق برسیم که کدام یک را می توانیم 
به تولید برســانیم اما بعد از چند ماه هنوز اعلام نظر 

نکرده اند.
وی ادامه داد: با توجه به تأخیر افتاده برای اعلام آثار 
مورد حمایت، بعید می دانم دیگر فرصت تولید برای 
جشنواره کودک را داشته باشــیم چرا که به صورت 
قطعی پایان مرداد را به عنوان آخرین مهلت ثبت نام 

آثار اعلام کرده اند.
این کارگــردان در توضیــح طرح های ارائه شــده 
خود گفت: یــک فیلمنامه به نــام »اخمالوخان« را 
آماده کار دارم و عنوان طرح دیگــر هم »اتاق فرار« 
بود که مربــوط به گروه ســنی نوجوان می شــد. 
هنوز هم در انتظار اعلام نظر فارابی هســتیم و اگر 

همین الان هــم هر کدام را تأیید کنند، متأســفانه 
 دیگــر زمانی برای رســاندن این آثار به جشــنواره 

کودک نداریم.
مشهدی عباس درباره سرانجام فیلم قبلی خود با نام 
»دوچ« که پیش تر در جشنواره کودک رونمایی شده 
بود نیز عنوان کرد: این فیلم در جشنواره کودک سال 
۹۷ حضور داشــت. کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان در آن مقطع با همکاری فارابی چند فیلم 
را به سرانجام رساندند که علاوه بر »دوچ« فیلم هایی 
مانند »ضربه فنی« و »یــدو« هم در همین قالب به 
تولید رسید. بعد از آنکه اکران »ضربه فنی« با موفقیت 
مواجه نشــد، کانون تصمیم گرفت ۲ کار دیگر را به 
تلویزیون بفروشد که در سال ۹۸ این اتفاق افتاد و هر 

۲ فیلم به پخش تلویزیونی رسیدند و اکران نشدند.
وی افزود: واقعیت اما این است که فیلم »ضربه فنی« 
در زمان اکران، پخش مناسبی نداشت و افرادی فیلم 
را اکران کردند که برنامه مناسبی برای آن نداشتند. 
البته نمی خواهم یک طرفه به قاضی بروم اما وقتی 
ارگان ها و نهادها در حساب و کتاب مالی کم و کسری 
می آورند، گاهی سراغ تهاتر می روند و در همین فرآیند 

هم »یدو« و »دوچ« هر ۲ به تلویزیون واگذار شدند.

مدیر رادیو محرم گفت: هفتمین سال فعالیت رادیو 
محرم در حالی آغاز شد که این رادیو امروز توانسته 
جای خود را در بین مخاطبان خود باز کند به طوری 
که نه تنها از داخل کشور بلکه از برخی از کشور های 
آسیایی و اروپایی نیز شنونده دارد. مسعود کاویانی، 
مدیر رادیو محرم از استقبال بیش از ۱۵ میلیون نفری 
مخاطبان از این شبکه رادیویی خبر داد و گفت: سال 
۱۳۹۶ بود که به مناســبت فرارسیدن این ماه و ایام 
سوگواری حضرت اباعبدالله الحســین )ع( رادیوی 
فصلی محرم رونمایی شد. هفتمین سال فعالیت رادیو 
محرم در حالی آغاز شد که این رادیو امروز توانسته 
جای خود را در بین مخاطبان خود باز کند به طوری 
که نه تنها از داخل کشور بلکه از برخی از کشور های 
آســیایی و اروپایی نیز شــنونده دارد. این رادیو در 
جدیدترین اقدام، در پخش برنامه به ۲۰ نوع گویش، 

لهجه و زبان، از جمله فارسی، عربی، انگلیسی و اردو 
و... را در دستور کار قرار داده است.

وی افزود: طبق نظرســنجی ها رادیو محرم در ایام 
شهادت امام حســین )ع( پرمخاطب ترین رادیوی 
کشــور اســت، در واقع ترکیبی از بخش مداحی، 
نوحه خوانی و روضه بزرگان و اشــعار آیینی اســت. 
این در حالی است که استقبال بیش از ۱۵ میلیونی 
شــنوندگان این رادیو در بازده زمانی بیســت روزه 
ابتدایی محرم، فقط از طریق نرم افزار کاربردی ایران 
صدا صورت گرفته و احصاء آمار شــنوندگانی که از 
طریق رادیو نما و رادیو های آنالــوگ نظیر رادیوی 
اتومبیل، خانگی و... نســبت به اســتماع این موج 
رادیویی اقدام نموده اند، میسر نیست و قطعا تعداد 
 مخاطبان این حسینه رادیویی بســیار فراتر از این 

عدد است.

معاون فرهنگــی اجتماعی پلیس فتــا فراجا از 
آغاز طرح عملیاتی پلیس ســایبری کشور علیه 
صفحــات و تارنماهای غیرمجاز بــا موضوعات 
همسریابی در بیش از ۴۰ کارگروه ویژه خبر داد.

به گزارش ایســنا، ســرهنگ رامین پاشایی در 
این باره گفت: با توجه به رصــد فضای مجازی 
و شــکوائیه قضائی واصله به پلیس فتا مشخص 
شــد فعالیت مجرمانه صفحات و کانال هایی در 
فضای مجازی با موضوع همســریابی همچنان 

قربانی می گیرد.
وی ادامه داد: همه روزه تعــدادی از افراد که به 
هر دلیلی فریب این ترفنــد مجرمانه را خورده 
اند با در دســت داشــتن شــکوائیه قضائی به 
پلیس فتا مراجعه می کنند این در حالیســت 
که بارها هشــدارهای لازم در خصوص اینگونه 
فعالیت هــای کلاهبردارانــه، در رســانه های 
 گروهــی توســط این پلیــس به شــهروندان

 ارائه شده است.
به گفته سرهنگ پاشایی، صرفا تعداد محدودی 
ســایت دارای مجوز رســمی از وزارت آموزش 
و جوانــان کــه در امــر بهســان گزینی و ارائه 
خدمات مشــاوره ای به داوطلبان و متقاضیان 
در امــر ازدواج فعالیــت مــی کننــد، دارای 
اعتبار هســتند و ســایر تارنماهای موجود در 
این حوزه فاقد وجاهت قانونی بــوده و  بعضا با 
سوءاســتفاده از نام اشــخاص حقیقی، حقوقی 
 و ســازمان های موثــر در امــر ازدواج از افراد 

کلاهبرداری می کنند.
معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا افزود: 
در راستای اجرای طرح های عملیاتی پلیس فتا 
در خصوص پاک سازی فضای ســایبر تاکنون 

بیــش از ۲۰۰ تارنما با موارد مجرمانه مشــابه 
مورد شناســایی قرار گرفته و اقدام قضائی علیه 
متخلفان و مجرمان در حال پیگیری و اجرا است.

ســرهنگ پاشــایی گفت: بر اســاس تجزیه و 
تحلیل پرونــده های قضائی مشــخص شــد 
شــگرد کلاهبرداران فعال در این حوزه بسیار 
پیچیده بوده و پس از برقــراری ارتباط عاطفی 
با متقاضیان و جلــب اعتماد آنان با به دســت 
آوردن ســایر اطلاعات شــخصی و خانوادگی و 
در اختیار قرار گرفتــن فیلم و تصاویر خصوصی 
 از فریــب خــوردگان بــا تهدیــد از قربانیان

 اخاذی می کنند.
این مقام ســایبری با تاکید بر اینکه عموم مردم 
از ورود بــه این صفحات، کانــال ها و همچنین 
اعتمــاد به افــراد ناشــناس اکیدا خــودداری 
کنند، به شــهروندان توصیه کــرد: در صورت 
مواجهه بــا موارد کلاهبــرداری، دریافت پیغام 
های تهدیدآمیز و اخــاذی مجرمان بلافاصله با 
مراجعه به دادســرا یا مراکز انتظامی پلیس فتا 
در سراسر کشور پیگیر موارد مطروحه باشند و 
 به هیچ عنوان به خواســته های تهدیدکنندگان 

توجه نکنند.
براســاس گزارش پایــگاه خبــری پلیس، این 
مقام مســئول از هموطنان خواست که ضمن 
همکاری با پلیس فتا در امر پاک ســازی فضای 
مجازی از وجود مجرمان در صورت مشــاهده 
موارد مشــکوک و مشــابه موضوع را از طریق 
سرشماره ۰۹۶۳۸۰ و یا ســایت رسمی پلیس 
 www.cyberpolice.ir فتــا بــه نشــانی
 جهت پیگیری به پلیس فتا در سراســر کشور 

منعکس کنند.

سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به حمله تروریستی 
در حرم شاهچراغ گفت: رییس قوه قضاییه دستور 
دادند که عاملین، معاونین و مسببین این جنایت 
با جدیت و قاطعیت مورد تعقیب و پرونده شــان 
مورد رسیدگی قرار گیرند. مسعود ستایشی نسبت 
به حادثه تروریســتی مجدد در حرم شــاهچراغ 
و شــهادت تعدادی از هموطنــان در این حادثه 
تروریســتی ابراز تاســف کرد و گفت: رییس قوه 
قضاییه دستوری به رییس کل دادگستری استان 
فارس صادر کرده تا در زمینه شناســایی عوامل و 
تعقیب این عوامل و تسریع در روند پرونده از همه 
ظرفیت های موجود استفاده مطلوب به عمل آید 
و دستور دادند که عاملین، معاونین و مسببین این 
جنایت با جدیت و قاطعیت مورد تعقیب و پرونده 

شان مورد رسیدگی قرار گیرند.
ستایشی افزود: جای تأسف است این جنایت که 
تحت سیاســت های کلی ایجاد ناامنی در داخل 
کشور توسط تروریست ها طراحی می شود، توسط 
رسانه های مخوف عادی ســازی می شود و هیچ 
صدایی از مدعیان همیشــگی حقوق بشــر بلند 

نمی شود.
وی با اشاره به تعطیلی زندان رجایی شهر و با بیان 
اینکه هفته گذشته یکی از بزرگ ترین مطالبات 
مردم استان البرز محقق شد، گفت: درهای ندامتگاه 
رجایی شهر برای همیشه بسته شد تا بار دیگر گفته 
شود که مطالبه مردم برای قوه قضائیه اولویت است. 
ندامتگاه رجایی شهر برای مردم مشکلات فرهنگی 
ایجاد کرده بود و تعطیلی ایــن زندان به مطالبه 
دیرینه مردم تبدیل شــده بود که این مطالبه در 
سفر استانی رئیس قوه قضائیه به البرز شنیده شد 
و در کمترین زمان و به بهترین کیفیت این مطالبه 

پاسخ داده شد.
وی در پاسخ به سوالی درباره پرونده کلاهبرداری 
نگین غرب و اینکه چرا متهمــان آزادانه املاک 
خود را در ســایت بفروش می رسانند ولی حقوق 
مالباختگان پرداخت نشــده اســت، گفت: تمام 
تلاش ما و اهتمام قوه قضاییه بر این است با رعایت 
حقوق  و رســیدگی عادلانه،  عدالــت را متجلی 
 گردانیم  و احقاق حق و ابطال باطل متبلور شود. 

این نگاه ماست.

رسیدگی با جدیت و قاطعیت به پرونده حمله تروریستی به شاهچراغتوقف فروش ۶ محصول دارویی به دلیل گران فروشی
سياسیفرهنگی 

4۰۰ فیلم کوتاه متقاضی جشن حافظ شدند

بودجه ۱4۰2 جوابگوی حل مشکلات جاری است

بودجه »سینمای کودک« کجا خرج می شود؟

استقبال ۱۵ میلیونی از رادیو محرم 

طرح عملیاتی پلیس فتا علیه تارنماهای غیرمجاز همسریابی



اقتصاد2
ایران

سقف تسهیلات صنایع پیشرفته 
به ۱۰۰ میلیارد تومان می رسد

مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 
صنایع پیشــرفته ابراز امیدواری کرد که سرمایه 
صندوق تا پایان سال به پنج همت برسد و گفت 
که در این صورت سقف تسهیلات از ۲۵ به ۱۰۰ 

میلیارد تومان خواهد رسید.
محسن نادری منش با بیان اینکه عملکرد سال قبل 
صندوق در ارائه تسهیلات نسبت به سال ۱۴۰۰ 
حدود ۳ برابر شــده، گفت: هدف گذاری امسال 
افزایش سه برابری عملکرد صندوق نسبت به سال 
قبل است که یعنی تسهیلات و ضمانت ها نزدیک به 
دو همت ارائه کنیم. نادری منش ابراز امیدواری کرد 
که سرمایه صندوق تا پایان سال به پنج همت برسد 
و گفت: در حال حاضر سرمایه صندوق نزدیک به 

۱۰۰۰ میلیارد تومان است.
مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 
صنایع پیشرفته با بیان اینکه ارزش افزوده بخش 
صنعت و معدن حدود ۲۰۰۰ همت است، گفت: 
در سال حدود ۲۰۰ همت نیاز مالی صنایع هایتک 
کشور است. اما سرمایه صندوق تا چند سال پیش 
فقط ۱۲۵ میلیارد تومان بود، الآن نزدیک به یک 
همت است و برنامه ریزی کردیم تا پایان سال به 
پنج همت برسد. اما صندوق صنایع پیشرفته برای 
تامین نیاز صنایع باید حداقل ۲۰ همت سرمایه 
داشته باشد که برنامه ریزی شده تا دو سال آینده 

به این رقم برسیم.
به گفته این مقام مســئول در صورتی که سرمایه 
صندوق تا پایان ســال به پنج همت برسد سقف 
تســهیلات از ۲۵ به ۱۰۰ میلیارد تومان خواهد 
رسید. وی همچنین با بیان اینکه چون ریسک این 
بخش بالا است، نظام بانکی هم خیلی در تامین مالی 
صنایع پیشرفته نقش ندارد و در دنیا هم تامین مالی 
این بخش بیشتر بر عهده نهادهای تخصصی است، 
گفت: دسترسی به دانش و فناوری روز، تجهیزات 
خاص و تراکنش های مالی به دلیل شرایط تحریم و 
همچنین حفظ نیروی انسانی از جمله چالش های 
صنایع پیشرفته است. اما اســتقبال در داخل از 

صنایع پیشرفته بهتر شده است.

تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی 
ساخت مسکن در اراضی دولتی

با اعلام پرداخت تسیهلات ۵۵۰ میلیون تومانی 
به تمامی پروژه های دارای اراضی دولتی شــاهد 
افزایش ۲ برابری انگیزه سازندگان در اجرای طرح 

های نهضت ملی مسکن خواهیم بود.
اجرای طرح نهضت ملی مسکن یکی از مهم ترین 
برنامه های دولت به شمار می رود که  اجرای این 
طرح خود زمینه ساز بهبود و تقویت بازار مسکن 
به شمار می رود، اما در شرایط کنونی بسیاری از 
سازندگان و انبوه سازان چشم انتظار دریافت این 
تسهیلات هستند و حتی با وجود آنکه دولت هر بار 
به بانک ها برای پرداخت این تسهیلات دستور می 
دهد، بسیاری از آنها از پرداخت آن  طفره رفته و 

برنامه ای برای پرداخت آن ندارند.
در همین رابطه دفتر طرح ریزی و پایش طرح های 
مسکن معاونت مسکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرسازی از تخصیص تسهیلات ۵۵۰ میلیون 
تومانی نهضت ملی به تمامی پروژه های دولتی و 
خودمالکی خبر داده و اعلام کرده اســت که پس 
از تصویب افزایش سقف تسهیلات فردی به مبلغ 
۵۵۰ میلیون تومان توسط شورای پول و اعتبار و 
ابلاغ آن به شبکه بانکی توسط بانک مرکزی و سوال 
بانک ها در این خصوص که این افزایش سقف فردی 
مشمول چه پروژه هایی می شود، با پیگیری وزارت 
راه و شهرسازی به موجب بند ۵ مصوبات نهمین 
جلسه شورای عالی مسکن به ریاست رئیس جمهور 
مقرر شد که افزایش سقف تسهیلات نهضت ملی 
مسکن به مبلغ ۵۵۰ میلیون تومان برای هر واحد 
مسکونی مشمول تمام پروژه ها اعم از اراضی دولتی 

و پروژه های خودمالک می شود.
بانک های عامل مکلف هستند با تائید وزارت راه و 
شهرسازی فارغ از هزینه باقی مانده نسبت به انعقاد 
قرارداد متمم افزایش تسهیلات به ۵۵۰ میلیون 
تومان برای این پروژه ها اقدام کنند. بنابراین تکلیف 
بانک ها مشخص و باید بر اساس مصوبه مذکور که 
با امضای رئیس جمهور ابلاغ شده است به تکلیف 

خود عمل کنند.
گفتنی است هنوز بسیاری از بانک ها در این حوزه 
همکاری لازم را نداشته و با وجود آنکه بسیاری از 
کارشناسان اعلام می کنند که  تسهیلات ساخت 
مسکن خود زمینه ساز بهبود و تقویت و  کاهش 
قیمت تمام شده مسکن می شود، اما هنوز دولت در 
این زمینه برنامه جدی ندارد و این اقدام خود باعث 
می شود که شرایط برای بســیاری از سازندگان 
از جمله انبوه ســازان و با افرادی که خود اقدام به 

ساخت مسکن می کنند دشوار تر شود.

اخبار

معاون اول رییس جمهور 
گفت: فــروش نفــت در 
ابتدای کار دولت سیزدهم 
۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار بشــکه 
بود که پول آن هم وصول 
نشده بود اما با اقتدار دولت، فروش نفت را به بیش از 
یک میلیون بشکه برساند. محمد مخبر روز درآیین 
افتتاحیه نخســتین همایش ملی آموزش مدیران 
و کارشناسان حقوقی دســتگاه های اجرایی اظهار 
داشت: بیشترین تحریم ها علیه من اعمال شده اما 
وکیل گرفتم و رفع تحریم شدم لذا اهمیت حقوق در 
دستگاه ها جا نیفتاده است من به عنوان کسی که 
سال ها در تبادلات بین المللی هستم به این نتیجه 
رسیده ام که اگر به موضوع حقوقی توجه نشود، کل 

آن موضوع بی اهمیت می شود.
وی تصریح کرد: از ابتدای کار دولت ســیزدهم با 
مشکلات بسیاری مواجه بوده ایم، مسائلی که عادی 
نبوده و واقعا نگران کننده بود، کرونا روزی ۷۵۰ نفر 
را به کام مرگ می کشید و نه واکسن می دادند نه 
می گذاشتند بسازیم و با کمبود دارو مواجه بودیم، 
داروهایی که شاید تا ۷۰ میلیون تومان برای خانواده 
ها هزینه داشت یکی از مسائلی که باید علیه آمریکا 

شکایت می کردیم همین موضوع دارو بود.
معاون اول رییس جمهور ادامــه داد: فروش نفت 
در ابتدای کار دولت ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار بشــکه بود 
که آن هم نمی توانستیم پولش را بگیریم در بحث 
درآمدهای دولت به مشکل خورده بودیم به گونه ای 
که در اولین جلسه دولت سیزدهم، یکی از اعضای 

دولت قبل به آقای ریس جمهور گفت حقوق مرداد 
را چگونه می خواهید بدهید؟

مخبر ادامه داد: در برخی استان ها تنها برای ۱۳ روز 
گندم داشتیم و ۸ میلیارد دلار ارز ترجیحی بود که 
برای کل سال باید مصرف می شد اما در ۶ ماهه اول 
سال اول دولت آن را مصرف کرده  بودند و یک ریال 
هم پول برای یارانه ها نداشته و تورم ۶۰ درصدی 
داشــتیم. وی با بیان اینکه در یک جنگ تن به تن 
اولین نگاه دشمن به لجستیک است که چقدر نیرو و 
سلاح دارد امروز در این جنگ اقتصادی، لجستیک 
ما شاخص های کلان ماست و دشمن هم از وضعیت 
اقتصادی ما مطلع است، افزود: اما دولت این اقتدار 

را داشــت که فروش نفت را به بیش از یک میلیون 
بشکه برساند.

معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: ما موفق به وارد 
کردن واکسن کرونا شدیم و ذخایر کالاهای اساسی 
را خریداری کرده و توانستیم گندم را ظرف ۳ ماه به 
بالای ۱۰۰ درصد برسانیم و تورم هم به ۴۶ درصد 
کاهش یافت. مخبر اظهار داشــت: در ابتدای سال 
۱۴۰۱ با جنگ اوکراین مواجه شدیم که جنگ تورم 
ها در دنیا بود به گونه ای که در برخی کشورها تورم 
مواد غذایی ۱۲ برابر شــد و این رقم در آمریکا ۳ تا 
۴ برابر شد. با کمبود فراوان کالاهای اساسی مواجه 
شدیم و ســایر کشــورها به جمع آوری کالاهای 

اساســی روی آوردند. معــاون اول رییس جمهور 
افزود: هند با بیش از ۱.۴ میلیارد نفر جمعیت ۳۰ 
درصد ذخیره کالاهای اساســی یعنی نصف گندم 
دنیا را جمع آوری کرد و اگر ما هم در اسفند ۱۴۰۰ 
ذخیره گندم را تکمیل نکــرده بودیم، در فروردین 

۱۴۰۱ دچار مشکل می شدیم.
مخبر خاطرنشــان کرد: اگــر ارز ترجیحی ۴۲۰۰ 
تومــان را حذف نمــی کردیم یک تفــاوت قیمت 
سنگین ایجاد می شد و کالاهای ما در فروشگاه های 
عراق، قزاقستان، افغانستان و پاکستان و آذربایجان 
است قیمت ماکارونی ۸۰۰ گرمی در فروشگاه های 
پاکستان تولید خود آنها، ۲۰  برابر قیمت ماکارونی 
قاچاق از ایران بــود لذا با یک تــورم مجدد مواجه 
شــدیم و در خرداد ماه همه بسیج شــدند و مرداد 
دوباره تورم ماهانه به ۲ درصد رسید. از مشکل تورم 
کالاهای اساسی عبور کردیم و سپس به اغتشاشات 
برخوردیم. وی اظهار داشــت: تاکنون تمرکز ما در 
بحث مهار تورم ناشــی از ناترازی بانک ها، بودجه و 
انرژی بوده است، امســال از فروردین به شدت در 
حال کاهش تورم هســتیم، نقدینگــی ۴۰ درصد 
تحویل گرفته ایم اما به ۲۵ درصد رســیده ایم که 
اتفاق بسیار بزرگی است، تورم تولیدکننده و مصرف 
کننده از فروردین نسبت به اسفند هم در اردیبهشت 

به فرورین و هم تیر به خرداد در حال کاهش است.
وی درباره رونــق تولید عنوان کرد: ایران کشــور 
ثروتمندی اســت یک بار به رهبر انقلاب گفتم با 
هر کدام از نعمت ها می توانیم کشور را اداره کنیم 
اکنون در عسلویه با افت فشار پالایشگاه مواجهیم 
که ۲۰ میلیارد نیاز است تا افت فشار حل شود اگر 

این اتفاق بیفتد ۵۰۰ میلیارد دلار درآمد داریم.

معاون اول رییس جمهور: 

فروش نفت به بیش از یک میلیون بشکه رسید

بانک جهانی: تورم مواد غذایی 
در ایران نصف شد

بانک جهانی با اشاره به فراگیری گرانی مواد غذایی 
در جهان اعلام کرد نرخ تورم مواد غذایی در ایران 
نصف شــده و به ۴۲ درصد رســیده است. بانک 
جهانی درگزارشی به بررسی وضعیت تورم مواد 
غذایی در ۱۶۶ کشور جهان از جمله ایران پرداخته 
و نوشته است بسیاری از کشورهای با درآمد پایین و 
متوسط با تورم بالای مواد غذایی دست و پنجه نرم 
می کنند. این کشورها بیشتر در آفریقا، آمریکای 
شمالی، آمریکای لاتین، جنوب آسیا، اروپا و آسیای 

مرکزی قرار دارند.
این گزارش با معرفی ۱۰ کشور نخست جهان از 
نظر میزان تورم سالانه مواد غذایی کشور ونزوئلا 
را در جایگاه نخست از این نظر قرار داده است. نرخ 
تورم ســالانه مواد غذایی در این کشور منتهی به 
ژوئن ۲۰۲۳ بالغ بر ۴۱۴ درصد بوده که بیشتر از 
هر کشور دیگر در جهان است. یعنی قیمت مواد 
غذایی در این کشور طی یک سال گذشته بیش از 

۵ برابر شده است.
لبنان با تورم ۲۸۰ درصدی مواد غذایی در رتبه دوم 
و زیمبابوه با ۲۵۶ درصد در رتبه سوم از این نظر قرار 
داشته اند. آرژانتین با ۱۱۷ درصد، سورینام با ۷۱ 
درصد، مصر با ۶۶ درصد، سیرالئون با ۵۸ درصد، 
غنا با ۵۴ درصد، ترکیه با ۵۴ درصد و هائیتی با ۴۶ 
درصد به ترتیب در رتبه های چهارم تا دهم از این 

نظر قرار گرفته اند.
آمارهای بانک جهانی از افت قابل توجه تورم مواد 
غذایی در ایران خبر داده است. ایران در گزارش ماه 
های قبل این نهاد بین المللی از نظر میزان تورم 
مواد غذایی جزو ۱۰ کشور نخست قرار داشت اما 
در گزارشی که اخیرا منتشر شده و مربوط به تورم 
۱۲ ماهه منتهی به ژوئن ۲۰۲۳)خرداد ۱۴۰۲(

است در این فهرست قرار نگرفته است.
در واقع، بر اساس گزارش بانک جهانی تورم مواد 
غذایی ایران در این ماه تقریبا به نصف کاهش یافته 
است. در جولای ۲۰۲۲)تیر ۱۴۰۱( و تحت تاثیر 
حذف ارز ترجیحی کالاهای اساسی نرخ تورم مواد 
غذایی در ایران به 9۰.۲ درصد رســیده بود و این 
رقم طی ماه های بعد در مــرز۷۰ تا ۸۰ درصد در 
نوسان بود اما در ماه ژوئن ۲۰۲۳ )خرداد ۱۴۰۲( 
تورم مواد غذایی در ایران به ۴۲.۷ درصد کاهش 
یافت که نســبت به تورم ۷۷.۵ درصدی ماه می 
۲۰۲۳)اردیبهشت ۱۴۰۲( و تورم ۸۰.۳ درصدی 
ماه آوریل ۲۰۲۳)فروردین ۱۴۰۲( تقریبا نصف 

شده است.
هرچند نرخ ۴۲ درصدی تورم مواد غذایی در ایران 
هنوز رقم قابل قبولی نیســت اما با توجه به روند 
کنونی قیمت مواد غذایی انتظار می رود نرخ تورم 
مواد غذایی در ایــران در گزارش های بعدی بانک 
جهانی بیش از این کاهش یابد. نرخ تورم سالانه مواد 
غذایی برای برخی کشورهای دیگر عبارت است از: 
هند ۴.۶ درصد، مغولستان ۱۸.۲ درصد، پاکستان 
۳9.۵ درصــد، نیجریــه ۲۵.۳ درصد، جمهوری 
آذربایجان ۱۱.۷ درصد، چین ۲.۳ درصد، روسیه 
۰.۲ درصد، اتریش ۱۰.۶ درصــد، دانمارک ۸.۷ 
درصد، فرانسه ۱۴.۳ درصد، آلمان ۱۳.۷ درصد، 
ایتالیا ۱۰.9 درصد، ژاپن 9.۸ درصد، ســوئد ۱۳ 
درصد، انگلیس ۱۷.۵ درصد، و آمریکا ۵.۷ درصد. 
بر اساس آمار بانک جهانی ۷9 درصد از کشورهای 
با درآمد بالا نیز تورم بالای مواد غذایی را تجربه می 
کنند. در این میان به ویژه کشورهای اروپایی شاهد 
تورم دو رقمی در مواد غذایی هستند و انگلیس با 
تورم ۱۷.۵ درصدی مواد غذایی وضعیت بدتری 

نسبت به سایر کشورهای اروپای غربی دارد.

آئین نامه واردات خودروهای 
کارکــرده در وزارت صمت 

تصویب شد
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس از تصویب 
آئین نامه واردات خودروهــای کارکرده در وزارت 
صمت خبر داد. اکبر تالارپشتی از تصویب آئین نامه 
واردات خودروهــای کارکــرده در وزارت صمت 
خبر داد و گفت: این آئین نامه در وزارت صمت به 
تصویب رسیده و برای بررسی و تصویب به هیأت 

دولت ارسال شده است.
نماینده مردم تهران، شمیرانات، ری، اسلامشهر 
و پردیس در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
امیدواریم هیأت دولت هرچه سریع تر آئین نامه 
واردات خودرو را تصویب کند، ادامه داد: از دولت 
می خواهیم ایــن موضوع را هرچه ســریع تر در 
دستورکار قرار دهد زیرا این موضوع مطالبه مردم 
است. رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
اضافه کرد: واردات خــودرو می تواند به تنظیم و 
ساماندهی بازار، ارتقای کیفیت تولیدات داخلی و 

افزایش رقابت پذیری کمک کند.

اخبار
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معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از افزایش ۱۴۰ درصدی سرمایه بانک 
توسعه تعاون در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: این بانک طی دو سال اخیر 
به اندازه یک دهه گذشــته به تعاونی ها تسهیلات پرداخت کرده است. بر 
اساس سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، تاسیس بانک توسعه تعاون 
با هدف تقویت بخش تعاون صورت گرفت. مطابق اساسنامه بانک توسعه 
تعاون ۷۰ درصد منابع بانک باید در قالب تسهیلات در اختیار تعاونی ها قرار 

داده و موجب تقویت و ارتقای بخش مردمی تعاون در اقتصاد ملی شود.
در همین راستا تسهیلات پرداختی بانک توسعه تعاون در سال ۱۴۰۱ از 
رشد ۴۷ درصدی در مقایسه با سال پیشــین برخوردار بوده است و مانده 
تسهیلات در پایان سال ۱۴۰۱ نیز رشــد ۳۷ درصدی در مقایسه با پایان 
سال پیش از آن تجربه کرده است. ۱۵ درصد تسهیلات پرداختی بانک در 
بخش کشاورزی، ۳۷ درصد در بخش صنعت و معدن، 9 درصد بخش عمران 

و مسکن، ۳۲ درصد در بخش خدمات و ۷ درصد بخش بازرگانی بوده است
در همین راســتا معاون امور تعاون وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از 
افزایش ۱۴۰ درصدی سرمایه بانک توسعه تعاون در دولت سیزدهم خبر 
داد و گفت: ۲۵ درصد منابع تبصره ۱۸ توسعه اشتغال کشور به بخش تعاون 
تعلق می گیرد. وی با اشاره به اهمیت نظام بانکی برای حمایت از بخش تعاون 
گفت: بانک توسعه تعاون طی دو سال به اندازه یک دهه گذشته تسهیلات به 

تعاونی ها پرداخت کرده است.
مسکنی با بیان اینکه در سال گذشته ۲۴ بانک حدود ۳۰ هزار میلیارد منابع 
بخش تعاون را تجهیز کردند از فعالان بخش تعاون خواست تا حساب های 
خود را در بانک توسعه تعاون متمرکز کنند. بانک توسعه تعاون یک بانک 
پیشرو در زمینه عمل به مصوبه تسهیلات تکلیفی بوده است به  نحوی که 
برابر آمارها در چهار ماه ابتدایی امسال از سوی شعب بانک در سراسر کشور 

بیش از ۵9۶۰ فقره تسهیلات ازدواج پرداخت شده است.
مطابق گزارش ها 9۸ درصد سهمیه تخصیصی موضوع تسهیلات بند الف 
تبصره ۱۸ بودجه در سال گذشته توسط بانک پرداخت شده و بانک توسعه 
تعاون در بحث پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی، اشتغال پایدار روستایی، 
جهش تولید مسکن، تسهیلات حمایتی کمیته امداد، سازمان بهزیستی و 

ازدواج جوانان عملکرد موفقی داشته است.
فلسفه تاسیس بانک توسعه تعاون تشکیل یک بانک تخصصی به منظور 
پرداخت تسهیلات به تعاونی ها و اتحادیه ها و بنگاه های کوچک و متوسط 
بوده است. بانک توسعه تعاون که در سال ۱۳۸۸ از صندوق تعاون به بانک 
تبدیل و با سرمایه اولیه ۵۰۰ میلیارد تومان وارد رقابت با بانک های بزرگتر 
شد اکنون با سرمایه ۶۲۰۰ میلیارد تومان به خدمت رسانی به تعاونگران و 

فعالان بخش تعاون ادامه می دهد.

افزایش پرداخت تسهیلات به تعاونی ها 
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سخنگوی دولت با محکوم کردن حادثه تروریستی 
حرم شــاهچراغ )ع( گفــت: دولت هــای حامی 
تروریست ها با این جنایتکاران شریک هستند و از 
مراجع حقوقی و قضایی بین المللی پیگیری خواهد 
شد تا آنها به سزای اعمال خود برسند. علی بهادری 
جهرمی سخنگوی دولت در نشست خبری خود 
ضمن تسلیت به مناســبت حادثه ترویستی حرم 
شاهچراغ تصریح کرد: عاملان این جنایت از سوی 
نیروهای اطلاعاتی و امنیتی شناسایی و دستگیر 
می شوند و پس از رسیدگی قضایی به سزای اعمال 

خود می رسند.
وی افزود: دولت های حامی تروریست که حامی و 
میزبان گروهک های تروریســتی هستند حتما با 
این جنایتکاران شریک هستند و از مراجع حقوقی 
و قضایی بین المللی پیگیری خواهد شد تا آنها به 

سزای اعمال خود برسند.
سخنگوی دولت در ابتدای این نشست با ارایه آماری 
از آخرین وضعیت اقتصادی کشور، از کاهش نرخ 
رشد نقدینگی از ۴۲.۸ درصد در مهر ۱۴۰۰ به ۲۷.۵ 
در تیرماه ۱۴۰۲ خبــر داد و افزود: طبق آمارهای 
مرکز آمار ایران، روند سرمایه گذاری طی دهه ۱۳9۰ 
مناسب نبود و متوسط رشد سالانه سرمایه گذاری در 
این دهه و طول اجرای برنامه ششم توسعه به ترتیب 

منفی ۵.۲ و منفی ۴.۵ درصد رسیده بود.
بهادری جهرمی افزود: تغییرات ســرمایه گذاری 
در کشور از ســال ۱۴۰۰ مثبت بوده و رشدی ۴.۱ 
درصدی داشته است؛ این روند رو به رشد در سال 
۱۴۰۱ نیز ادامه داشــته و ۲.۱ درصد بوده است به 
طوری که در حوزه رشــد تولید در تیرماه امسال 
اغلب شــاخص های بخش تولید و صنعت رشــد 

مثبت ثبت کردند. وی از رشد بیش از ۱۰۰ درصدی 
خرید گندم از کشاورزان خبر داد و ادامه داد: تولید 
گندم داخلــی از ۴.۵ به بیــش از 9.۵ میلیون تن 

رسیده است.
وی با بیان اینکه در بین ۱۰ کشور برتر تولیدکننده 
فولاد جهان قــرار دارد، افــزود: در حوزه فولاد نیز 
با تولید ۳۰ میلیون تن فولاد خام در ســال ۱۴۰۱ 
با رشد بیش از ۷ درصدی نســبت به سال ۱۴۰۰ 
مواجه بودیم به طوری که تولیــد ۲۲ میلیون تن 
محصولات فولادی در سال ۱۴۰۱ با رشد بیش از 
۱۲ درصدی نسبت به سال ۱۴۰۰ مواجه بوده است 
و اکنون در بین ده کشــور برتر تولید کننده فولاد 

جهان قرار داریم.
سخنگوی دولت در ادامه با یادآوری اینکه ایران جزو 
۱۰ کشور برتر جهان در حوزه تولید سیمان است، 
گفت: در حوزه ســیمان حدود ۶۳.۲ میلیون تن 
سیمان در سال ۱۴۰۱ تولید شد.بهادری جهرمی 
افزود: در حوزه خودرو هم بــا تولید یک میلیون و 
۳۴۰ هزار خودرو در سال گذشته رشد ۳9 درصدی 
نسبت به سال ۱۴۰۰ را شاهد بودیم که بیشترین 

رشد تولید خودرو در ۱۲ سال اخیر بوده است.
بهادری جهرمی اعلام کــرد: عملیات بهره برداری 
از فاز ۱۱ با ابتکار مهندسان ایرانی به نتیجه رسید، 
پس از بیست سال این پروژه از بلاتکلیفی رها شد. 
سخنگوی دولت با بیان اینکه صادرات شرکت های 
دانش بنیان در سال گذشــته ۲۵ درصد افزایش 
داشته است، رقم فروش محصولات این شرکت ها را 
۴۳۵ هزار میلیارد تومان و میزان ایجاد اشتغال ناشی 
از آن را ۲۶۶ هزار نفر برآورد کرد که در سال ۱۴۰۰ 

مطابق آمار رسمی ۶۵۰ میلیون دلار بود.

وزیر اقتصاد با اشــاره به اینکه دســتورالعمل 
ارزشــگذاری دارایــی نامشــهود تهیه شــد، 
گفــت: صورت های مالــی ۱۴۰۱ شــرکت ها 
بــه تازگــی آمــاده شــده و پرداخت ســود 
 ســهام عدالــت، بســته بــه تکمیــل ایــن 

صورت هاست.
ســید احســان خاندوزی در حاشــیه مراسم 
رونمایی از نظام جدید ارزش گذاری دارایی های 
نامشــهود درباره پرداخت سود ســهام عدالت 
اظهار داشت: صورت های مالی ۱۴۰۱ شرکت ها 
به تازگی آماده شــده و پرداخت ســود بســته 
به تکمیل ایــن صورت هاســت. وی بیان کرد: 
در صورت تاخیــر در ارایه صورت هــای مالی، 
 پرداخت ســود ســهام عدالــت دو مرحله ای 

خواهد بود.
خاندوزی گفت: یکــی از دلایــل پرداخت دو 
مرحله ای ســهام عدالت در ســال گذشــته به 
هلدینگ خلیج فارس بازمی گــردد که صورت 
مالی و ســود خود را با تاخیر اعــلام کرد. وزیر 
امــور اقتصــادی و دارایی گفت: ارزشــگذاری 
دارایی نامشهود اقدام مثبتی است و این دارایی 
بایــد تکیه گاهی برای ارزشــیابی شــرکت ها 
نــزد بانک ها و بورس شــود. خانــدوزی اظهار 
داشــت: وزارت اقتصــاد مســوولیتی در ارایه 
خدمات و کالا یا کنترل بازار نــدارد و در مقابل 
 باید زیرساخت رشــد و توســعه و تامین مالی 

را فراهم کند.
وی افزود: در این راستا دستورالعمل ارزشگذاری 
دارایی نامشــهود تهیه شــد و این اقدام یکی از 
گام هایی بود که به دنبال برداشتن آن بودیم تا 

بخش مهمی از ســرمایه ها از سوی نظام رسمی 
کشــور پذیرفته شــود. وزیر اقتصاد بیان کرد: 
یکی از مباحث مهــم برای فعــالان اقتصادی 
این اســت که در گزارشــگری مالــی، میزان 
دارایی و سرمایه های نامشــهود شناسایی شود 
و نحوه ارزشــگذاری این دارایی هــا خلائی بود 
که باید برطرف می شــد و این ارزشگذاری باید 
 تکیه گاهی برای ارزشــیابی شرکت ها نزد بانک

و بورس باشد.
خاندوزی گفت: آنچه برای شــرکت ها اهمیت 
دارد و جای خالی آن احساس می شود این است 
که دارایی نامشهود شرکت ها چگونه تشخیص و 
ارزش گذاری می شود. افراد متخصص در برخی 
شرکت ها، مشــتریان وســیع خود یک ارزش 
اقتصادی برای برخی شــرکت ها است. ایده ها، 
اختراعات و سایر انواع دارایی ها نیز جزو مواردی 
بود که به عنــوان دارایی اقتصادی شناســایی 

نمی شد.
وزیر اقتصــاد تاکید کرد: ارزشــگذاری دارایی 
نامشهود امروز از این جهت اهمیت دارد که این 
باب گشوده شد تا بتوانیم از ثمرات ارزشگذاری 
دارایی های نامشهود اســتفاده کنیم. تلاش ما 
این است تا شــرکت ها بتوانند دارایی های خود 
را نقدپذیر و واقعــی کنند. می افــزود: برخی 
شرکت ها به آستانه ورشکستگی رسیدند چراکه 
سیاســت گذار دارایی های آنها را به رســمیت 
نشناخته اســت. امیدوار هســتیم ثمرات این 
پایه گذاری جدید را در صورت های مالی ســال 
۱۴۰۲ شــرکتها و تاثیر تسهیلات دریافتی آنها 

ببینیم.

مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: برای عرضه شرکت های دانش بنیان 
در بازار سرمایه، بازار ویژه ای در نظر گرفته شده است. مراسم رونمایی از نظام 
جدید ارزش گذاری دارایی های نامشهود با حضور وزیر اقتصاد، معاون علمی 
و فناوری رئیس جمهور و رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی در محل وزارت 

اقتصاد برگزار شد.
در این مراسم روح الله ابوجعفری، مشــاور وزیر اقتصاد گفت: تا دو روز آینده 
سالگرد ابلاغ آیین نامه اجرایی حمایت از شرکت های دانش بنیان در کشور 
است و ارزش گذاری شرکت های دانش بنیان اهمیت دارد. برای این منظور یک 

بازار تخصصی برای پذیرش شرکت های دانش بنیان در فرابورس در نظر گرفته 
شده است و شرکت های دانش بنیان در این بازار پذیرش می شوند.

مشاور وزیر اقتصاد گفت: شرکت های دانش بنیان در حوزه های گمرک، بیمه، 
بانک و سایر رشته ها هستند که ویژگی مهم آن دارایی های نامشهود مانند حق 
اختراع، برند و فناوری های دانش بنیان است که در حال حاضر شرکت های 

دانش بنیان نقش مهمی در اقتصاد جهانی پیدا کرده اند.
ابوجعفری گفت: در ۲۵ ســال گذشته ســرمایه گذاری بر روی دارایی های 
فیزیکی در دنیا ۱۳ درصد کاهش یافته، اما ســرمایه گذاری در دارایی های 

نامشهود با ۲۵ درصد افزایش همراه شده است. به گفته این کارشناس؛ اگر 
دارایی های نامشهود در نظر گرفته نشوند، شرکت های دانش بنیان به مرور 
مشمول ماده ۱۴۱ قانون تجارت و ورشکسته می شوند، اما توجه به دارایی های 

نامشهود آنها از این امر جلوگیری می کند.
وی یادآور شد: در عین حال نباید در ترازنامه شرکت ها بر اساس استاندارد 
۱۷ دارایی های موهومی به جای دارایی  نامشــهود معرفی شود. مشاور وزیر 
امور اقتصادی و دارایی اظهار داشت: شرکت های دانش بنیان به تدریج نقش 

بیشتری در اقتصاد کشور پیدا می کنند.
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3 بازار

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری اظهار داشت: در حال حاضر 
قیمت بلیت از مبدا تهران به فرودگاه های عــراق 8 میلیون تومان 
برای رفت و برگشت است که البته از استان های خراسان، سیستان 
و بلوچستان، کرمان، هرمزگان و فارس به فرودگاه های بغداد و نجف 
این قیمت 4 میلیون و 750 هزار تومان در هر پرواز رفت و برگشت 

می رسد.
جعفر یازرلو درباره ســاماندهی فروش بلیت هواپیما در ایام اربعین 
و همچنین ادعا هایی مبنی بر اینکه شرکت خارجی العراقیه بلیت 
اربعین را کمتر از 8 میلیون تومان )قیمت مصوب بلیت ایرلاین های 
داخلی به مقصد نجف و بغداد( به فروش می رســاند، اظهار داشت: 
دســتورالعملی صادرشــده که در آن فرایند عملیات اربعین برای 
شرکت های هواپیمایی توضیح داده شده است و در این دستورالعمل 
نحوه اختصاص بلیت و نحوه عملکرد ایرلاین های داخلی را مشخص 
کرده ایم. وی با بیان اینکه بازه پروازهای اربعیــن از 27 مردادآغاز 
می شود تا 20 شــهریور ماه ادامه دارد، گفت: در حال حاضر قیمت 
بلیت از مبدا تهران به فرودگاه های عراق 8 میلیون تومان برای رفت و 
برگشت است که البته از استان های خراسان، سیستان و بلوچستان، 
کرمان، هرمزگان و فارس بــه فرودگاه های بغداد و نجف این قیمت 

4 میلیون و 750 هزار تومان در هر پرواز رفت و برگشت می رسد.

سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشــوری ادامه داد: شاید عده ای 
عنوان کنند که قیمت بلیت پرواز تهران- نجف یا به طور کلی قیمت 
پروازهای ایران به عراق گران تر از پرواز سایر کشورهای منطقه است 
اما باید توجه داشت که هزینه های فرودگاه های عراق بسیار بالا است 
به طوریکه از کل هزینه بلیت رفت و برگشت یک زائر تقریبا 4 تا 4.5 

میلیون تومان آن، هزینه فرودگاه های عراق است.
وی تاکید کرد: همچنین شاهد  آن هســتیم که عده ای در فضای 
مجازی ادعا می کنند کــه بلیت هایی ارزان تــر از 8 میلیون تومان 
وجود دارد اما از زائران و متقاضیان بلیت درخواست داریم که  فریب 
تبلیغات بلیت  های ارزان اربعین را نخورند و تجربه نشان داده که برای 

بلیت های ارزان پروازی وجود ندارد.  
یازرلو با بیان اینکه این هشــدار را می دهم که آژانسی که به عنوان 
نمایندگی شــرکت العراقیه در ایران بلیت فروشی کرده در برخی 
از موارد خــارج از تعهدات خــود عمل کرده ، گفت: شــرکت های 
هواپیمایی خارج از ایران مانند العراقیه در ســال های گذشــته به 
تعهدات خود عمل نکرده و مردم توجه داشته باشند که تفاوت قیمت 
بلیت العراقیه و ایرلاین های داخلی به دلیل هزینه های فرودگاه های 
عراق است. ایرلاین های داخلی کشورمان  که وارد پروازهای اربعین 
می شوند انتفاع و ســود مادی را در نظر نگرفتند و این پروازها را به 

عنوان یک تکلیف برای خدمات رسانی به زائران حسینی می دانند. 
سخنگوی ســازمان هواپیمایی تاکید کرد: از متقاضیان درخواست 
داریم برای خرید بلیت هواپیما در ایام اربعین تنها به ســایت های 
دارای مجوز مراجعه کنند که این ســایت ها هم مشخص هستند، 
بلیت اربعین ســایت های ایرلاین ها که البته بخشــی از انها فروش 
حضوری دارند، به فروش می رســند و همچنین شرکت هایی که به 
 صورت OTA )دفاتر فروش انلاین بلیت( فعال هستند، بلیت اربعین 

را عرضه می کنند.  
وی با بیان اینکه سایت های مجاز با آغاز فروش بلیت های اربعین اعلام 
خواهند شد، افزود: تاکید می کنم که  فروش بلیت های اربعین فقط 
از سایت های رسمی شــرکت های هواپیمایی و دفاتر فروش انلاین 
OTA مجاز است و خارج از این دو روشتخلف محسوب می شود و از 
متقاضیان خواهشمندیم تنها از این شرکت ها و سایت ها نسبت به 
خرید بلیت اقدام کنند تا اگر در این حوزه دفاتر فروش تخلقی صورت 

بگیرد بتوانیم به شدت با آنها برخورد کنیم.
یازرلو گفت: فروش بلیت اربعین توسط چارترکنندگان در ایام ممنوع 
است و همچنین در بازه پروازهای اربعین از 27 مرداد تا 20 شهریور 
ماه یک کاربر می تواند برای 9 نفر بلیت خریداری کنند و امکان خرید 

بلیت برای بیشتر از 9 نفر وجود ندارد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی عملکرد بانک 
ها در پرداخت تسهیلات مسکن، ازدواج و فرزندآوری را دارای ابهام 
خواند و خواستار ورود دیوان محاسبات شد. بهروز محبی نجم آبادی 
در جلسه علنی مجلس و در جریان بررسی گزارش کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاســبات در مورد تحقق احکام تکلیفی منتخب قانون 
بودجه سال ۱402 کل کشور گفت: تعریف منابع پایدار و قابل وصول 

بهترین اتفاق برای قانون بودجه مستحکم و قابل اتکاست.
وی ادامه داد: درآمد حاصل از واگذاری دارایی های سرمایه و مالی 
تحقق مناسبی نداشته، علی رغم اینکه نسبت به سال گذشته رشد 
داشته که این هم به دلیل مشکلات مالی و تحریم است. این نماینده 
مجلس شورای اسلامی در ادامه بیان کرد: درآمدهای مالیاتی و سود 
ســهام شــرکت های دولتی و درآمد حاصل از خالص صادرات گاز 
طبیعی تحقق قابل قبول داشته و دولت در بازپرداخت سود و اصل 

اوراق موفقیت نسبی داشته و به موقع اقدام کرده است.
مجبی نجم آبادی با بیان اینکه پرداخت های ضعیفی در چهارماهه 
ابتدای امسال در حوزه عمرانی شاهد بودیم، افزود: با توجه به اینکه 
چهارماهه سوم سال با شرایط سخت فصول ســرد مواجهیم، باید 

اهتمام ویژه ای در پرداخت اعتبارات حوزه عمرانی شود.
وی خاطرنشان کرد: باید دولت در مبادله توافقنامه ها سرعت بیشتر و 
قابل قبولی داشته باشد. همچنین پرداخت ها از محل بودجه عمومی 
و هدفمندسازی یارانه ها براساس قانون به صورت برخط باشد و به 
اطلاع مجلس برسد اما علیرغم اطلاع رسانی مقطعی این مسئله به 

صورت کامل عملیاتی نشده است.
محبی نجم آبادی گفت: درباره حســاب واحد خزانه دستگاه های 
اجرایی موضوع ماده 5 قانون مدیریت خدمات کشــوری و ماده 29 
قانون برنامه، کلیه حساب های فرعی باید مســدود شده و تمامی 

حساب های درآمدی و هزینه ای از طریق خزانه داری کل را در یک 
حساب واحد نزد بانک مرکزی افتتاح کنند اما دلایل استنکاف از این 
تکلیف قانونی هنوز مشخص نیســت و باید رئیس سازمان برنامه و 
بودجه پاسخ مشخصی به این موضوع دهند، باید مشخص شود که 

این قانون چند درصد تاکنون اجرایی شده است.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در پایان 
بیان کرد: در شــرایطی که مجلس در مصوبات خود توجه ویژه به 
تسهیلات قرض الحسنه در تبصره ۱۶ بودجه امسال داشته، عملکرد 
پرداخت در قرض الحســنه ازدواج و فرزند آوری حدود نیم میلیون 
نفر را تحت پوشــش قرار داده است. در تســهیلات ساخت و خرید 
مسکن به ویژه مددجویان کمیته امداد و بهزیستی و تهیه جهیزیه، 
عملکرد بانک ها ابهامات جدی دارد که باید دیوان محاسبات ورود 

جدی داشته باشد.

درحال حاضر با وجود 25 میلیــارد و 4۶0 میلیون مترمکعب آب ذخیره 
شده در سدهای کشــور، 52 درصد ظرفیت مخازن سدها پرُ و 48 درصد 
این ظرفیت خالی است. در 324 روز گذشته از سال آبی جاری )از ابتدای 
مهرماه ۱40۱ تا 2۱ مرداد ۱402( در مجموع 37 میلیارد و 850 میلیون 
مترمکعب آب وارد سدهای ایران شده که نسبت به ورودی 29 میلیارد و 
700 میلیون مترمکعبی آب به ســدها در مدت مشابه سال آبی گذشته، 

رشدی 27 درصدی داشته است.
همچنین در این مدت، به منظور تأمین آب شــرب، کشاورزی، صنعت و 
مباحث زیست محیطی، 3۱ میلیارد و 420 میلیون مترمکعب آب از سدهای 
کشور رهاسازی شــده که نســبت به خروجی 27 میلیارد و ۶0 میلیون 

مترمکعبی آب در مدت مشابه سال آبی قبل از سدها، ۱۶ درصد افزایش را 
نشان می دهد. درحال حاضر با وجود 25 میلیارد و 4۶0 میلیون مترمکعب 
آب ذخیره شده در سدهای کشور، 52 درصد ظرفیت مخازن سدها پرُ و 48 
درصد این ظرفیت خالی است. میزان ذخایر آبی سدها در روز بیست و یکم 
مردادماه ۱40۱ بالغ بر 2۱ میلیارد و 8۱0 میلیون مترمکعب بود، که مقایسه 
این رقم با حجم فعلی ذخایر آبی سدها، نشان دهنده رشد ۱7 درصدی در 
این بخش است. فیروز قاسم زاده، مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب و 
سخنگوی صنعت آب کشور در خصوص منابع آبی ذخیره شده در سدهای 
کشور گفت: امسال در مناطق مختلف کشور شاهد نامتوازنی بارش بودیم 
که به طبع آن منجر به نامتوازنی آب تولیدی و در نهایت کاهش ورودی آب 

به مخازن سطحی و سدها شد. وی افزود: این در حالی است که بارندگی 
خوبی در غرب کشور داشتیم و رودخانه های کارون، کرخه و زاینده رود حجم 
دریافتی خوبی داشتند و اکنون سدهای آنها نیز در وضعیت مطلوبی قرار 
دارد. قاسم زاده با بیان اینکه ورودی سدهای کشور نسبت به سال گذشته 
27 درصد افزایش داشته است، گفت: با این حال اگر بخواهیم با متوسط 5 
سال گذشته مقایسه کنیم، در ورودی مخازن ۱4 درصد کاهش داشته ایم 
که این میزان در برخی مناطق به 40درصد نیز رسیده است، چرا که ورودی 
برخی سدها مانند ســد دوستی یا سد نهند یا ســدهای استان گلستان 
 صفر بوده و برخی رودخانه های دائمی، یا به رودخانه فصلی تبدیل شــده 

 یا خشک شده اند.

هشدار سازمان هواپیمایی به زائران حسینی

فریب بلیت ارزان اربعین را نخورید

عملکرد بانک ها در پرداخت تسهیلات ابهام جدی دارد

رشد ۲۷درصدی ورودی آب به سدهای کشور
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شرایط اقتصادی، تورم و گرانی موجود در جامعه 
باعث شده شیرینی و شــکلات در اولویت های 
درجه 2 سبد مصرف خانوارها قرار بگیرند. گرانی 
و بی ثباتی قیمت شکر که ماده اصلی مورد نیاز 
این صنف است تولیدکنندگان را آزار می دهد. 
برای تهیه چاشنی ها و افزودنی های مصرفی با 

مشکلات وارداتی مواجه هستیم.
حبیب اسلامی علیشــاه، رئیس اتحادیه نبات 
و آب نبات ریز و قند ریز تهران وضعیت کســب 
و کار صنف متبوع خود را ایــن چنین توصیف 
کرد: شرایط کســب و کار که اصلا خوب نیست. 
این صنف به طور سنتی در فصل گرما و تابستان 
در رکود به سر می برد و در فصول سرد بازار بهتر 
است؛ اما در کل به خاطر شرایط اقتصادی حاکم 
بر جامعه، تورم وگرانــی کالاها و کاهش قدرت 
خرید، مردم بیشتر مایحتاج ضروری را می خرند 
و شیرینی و شکلات درالویت درجه 2 قرار دارد و 
فقط به اندازه نیاز قند و شکر خریداری می شود.

اسلامی علیشاه در ادامه به تامین مواد اولیه مورد 
نیازاشاره کرد و افزود: چاشنی ها و مواد افزودنی 
مورد نیاز شغل ما وارداتی هســتند و برای وارد 
کردن آن با مشــکلاتی روبه رو هســتیم. ماده 
اصلی مورد نیاز ما شــکر اســت که در ماه اخیر 
کارگاه های تولیدی برای تهیه آن دچار مشکل 
شده اند. در یک برهه زمانی که کمیاب شد بعد 
از آن با بی ثباتی نرخ و در نهایت افزایش قیمت 
مواجه شد. در کل تهیه شکر تولیدکنندگان ما 

را آزار می دهد.

او در ادامه گفت: تعداد زیادی از واحدهای صنفی 
در بخش تولید تعطیل شده ولی در بخش توزیع 
کم و بیش فعالیت هایی مشاهده می شود. بخش 
تولید دو گروه هستند یکسری واحدهای تولیدی 
بزرگ و صنعتــی که در حال فعالیت هســتند. 
یکسری دیگر کارگاه های کوچک سنتی که در 
سطح شهر وجود دارند و مشکلاتی مثل مالیات، 
بیمه، اجاره بها و هزینه های دیگر باعث تعطیلی 
خیلی از این کارگاه ها شده و فقط 20 درصد آنها 

فعال هستند.
وی به صادرات این صنف هم اشاره کرد و گفت: 
کارگاه های بزرگ صنعتی به دلیل بسته بندی 
بهتری که دارند، همچنین داشــتن استاندارد 
و مجوزهــای لازم مقداری صــادرات دارند. اما 
بخش تولید ســنتی به دو دلیل قــادر به صادر 
کردن تولیدات خود نیســتند، یکی اینکه تولید 
آنها آنقدر زیاد نیست که مشمول صادرات شود 
و دیگر نداشتن بسته بندی قابل قبول و مناسب 

برای صادرات است.
اسلامی علیشــاه درخاتمه بیان کرد: مقررات و 
ضوابط بهداشــتی هم تا حــدودی کارگاه های 
تولیدی صنف ما را به چالش می کشــد. کارگاه 
های کوچک و سنتی به دلیل کم بودن مساحت و 
قدیمی بودن دستگاه نمی توانند انتظارات وزارت 
بهداشت را برآورده کنند؛ اما واحدهای صنعتی 
بزرگ با داشتن دســتگاه مکانیزه و نوین پروانه 
بهداشتی دارند و راحت تر توانند تولیدات خود را 

را به بازار عرضه کنند.

بر اســاس اعلام معاونت تعــاون وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعــی، ۱300 واحد مســکونی در قالب 
تعاونی های نهضت ملی مســکن آماده بهره برداری 
شده است. بر اساس قانون اساسی کشورمان داشتن 
مسکن حق هر فرد و خانواده ایرانی است و دولت ها 
طبق این اصل موظف به تامین مســکن شده اند. در 
اصل 3۱ قانون اساســی دولت موظف شده با رعایت 
اولویت برای کسانی که نیازمندترند به ویژه کارگران 

و روستانشینان زمینه اجرای این اصل را فراهم کند.
در راستای تامین مســکن برای خانوارها طرح های 
مختلفی برای خانه دار کردن اقشار جامعه پیش بینی 
شده که از جمله آنها طرح مسکن مهر و طرح مسکن 
ملی است. به موازات اجرای طرح مسکن ملی طرح 
مسکن کارگری و ساخت مســکن در شهرک های 
صنعتی نیز در دستور کار قرار گرفت. دولت سیزدهم 
نیز با هدفگذاری ساخت یک میلیون واحد مسکونی 
در سال و ساخت 4 میلیون واحد تا پایان دولت، طرح 

نهضت ملی مسکن را کلید زد.
دی ماه سال ۱398 تفاهم نامه ساخت 200 هزار واحد 
مســکونی برای کارگران،   بازنشستگان و مستمری 

بگیران بین وزرای تعاون، کار و رفاه اجتماعی و راه و 
شهرسازی منعقد شد. همچنین تفاهم نامه ساخت 
۱00 هزار واحد مسکونی در جوار شهرک های صنعتی 
میان اتاق تعاون و وزارت راه و شهرســازی به امضا 

رسید.
در دولت ســیزدهم تعداد واحدهای مسکونی برای 
کارگران و بازنشستگان و مستمری بگیران افزایش 
یافت و به 400 هزار واحد رسید به نحوی که وزارت 
کار تفاهم نامه ای را با وزارت راه و شهرسازی به امضا 
رساند که به موجب این تفاهم نامه در مرحله نخست 
شناسایی، پالایش و اولویت بندی متقاضیان مسکن 

واجد شرایط از جمله کارگران صورت گیرد.
مهدی مسکنی ـ معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در روزهای اخیر از بهره برداری ۱300 
واحد مسکونی در قالب نهضت ملی مسکن خبر داد و 
گفت: بر اساس تفاهم نامه ای که امضا شده سهم بخش 
تعاون 400 هزار واحد مسکونی بوده که احداث ۶2 
هزار واحد آن آغاز شده و نخستین واحدهای مسکونی 
در قالب تعاونی های نهضت ملی مســکن به تعداد 

۱300 واحد آماده افتتاح و بهره برداری شده است.

تکمیل و تحویل واحدهای مسکن مهر باقی مانده 
جزو مهم ترین برنامه های اولویت دار دولت است 
تا نگرانی متقاضیانی که چندین سال چشم انتظار 
این خانه ها هســتند، هرچه زودتر برطرف شود. 
تولید مســکن در شــهر های جدید و ســرریز 
جمعیت در این شــهر ها از جمله سیاست های 
دولت هــا در ادوار مختلف بوده اســت و در این 
دولت به ویژه به دلیل افزایش تقاضای مسکن، 
این مورد بیش از گذشــته مورد توجه مسئولان 
قرار دارد. سیاستگذاران برای کلانشهر تهران با 
بیشترین جمعیت و بیشترین تقاضای مسکن، 
ساخت واحد های مسکونی را در شهر های جدید 

پرند، هشتگرد و پردیس در برنامه قرار داده اند.
ساخت برخی واحد های مسکن مهر در بسیاری 
از شــهر های جدید از جمله شــهر های اطراف 
تهران هنوز نیمه تمــام مانده کــه متقاضیان 
چشــم انتظار تحویل آن ها هســتند؛ به گفته 
مســئولان این حوزه، برنامه هایی برای تکمیل 
این واحد هــا در حال اجرا اســت و بــه زودی 
تکمیل می شــوند یا باقی مانده این واحد ها در 
قالب طرح نهضت ملی مســکن به بهره برداری 
می رسند. آرش صیادی مدیرعامل شهر جدید 
پرند در این خصوص می گوید: بیشترین حجم 
ساخت مسکن برای متقاضیان کلانشهر تهران 
در شــهر جدید پرند برنامه ریزی شــده است. 
شرکت عمران شــهر جدید پرند تلاش خواهد 
 کرد تــا در زمان مقرر نســبت به ســاخت این 

واحد ها اقدام کند.
مدیرعامل شــرکت عمران شــهر جدید پرند 
موفقیت در اجرای به موقع تولید مسکن در این 
شهر را وابسته به آورده متقاضیان دانست و گفت: 
بیشترین تعداد پروژه های مسکن مهر از ابتدای 
اجرای آن طرح در شــهر جدید پرند معادل 95 
هزار واحد برنامه ریزی شده بود که 2 هزار و 800 
واحد باقیمانــده آن در هفته دولت تحت عنوان 
طرح نهضت ملی مسکن به بهره برداری می رسد.

صیادی با اشاره به اینکه در مجموع 700 واحد 
باقی مانده مسکن مهر در شهر جدید پرند دارای 
مشکلات حقوقی اســت که در مراجع مختلف 
تحت رسیدگی قرار دارد، افزود: با بهره برداری از 
2 هزار و 800 واحد مسکن مهر عملا پرونده این 

طرح در پرند بسته خواهد شد. این مقام مسئول 
در ادامه از تکمیل 4 هزار واحد مســکن نهضت 
ملی که از انتهای دولت گذشته شروع شده بود 
در دهه فجر خبر داد و گفت: با بهره برداری از 2 
هزار و 800 واحد مســکونی در پرند عملا تعداد 
واحد های مسکونی که طی امسال در پرند افتتاح 

می شود به ۶ هزار و 800 واحد خواهد رسید.
صیادی تصریح کرد: ساخت واحد های مسکونی 
در شــهر جدید پرند طبق ضوابــط و مقررات و 
با رعایت تمامی ملاحظات زیســت محیطی و 
موضوع تامین آب برای شهروندان انجام می شود. 
الحــاق اراضی در شــورای عالی شهرســازی و 
معماری با حضور نمایندگان تمامی دستگاه ها 
و وزارتخانه های مختلف ذی ربط از جمله وزارت 
نیرو انجام می شــود. وی اظهار امیدواری کرد تا 
مردم با تامین آورده خود تلاش کنند واحد های 
نهضت ملی مســکن در زمان مقرر خود به اتمام 

برسد.
همچنین محبت خواه مدیرعامل شرکت عمران 
شهر جدید پردیس هم به باشــگاه خبرنگاران 
جوان گفــت: اولویت مــا  تحویــل واحد های 
باقی مانده مسکن مهر اســت. از 84 هزار واحد 
مســکن مهر شــهر جدید پردیس تا کنون 55 
هزار واحد تحویل شده و مردم به تدریج در حال 
سکونت در این واحدها هستند. 29 هزار واحد نیز 
باقی مانده که قطعا تا پایان سال تکمیل و تحویل 

متقاضیان می شود.
او  گفت: پروژه های مســکونی در فاز های 5، 8 
و 9 در حال اجرا اســت. فعالیت هــا در فاز های 
مذکور طی هفته های اخیر تسریع شده و تا هفته 
دولت افتتاحات قابل توجهی را خواهیم داشت. 
سرپرست شرکت عمران شــهر جدید پردیس 
درباره نواقص احتمالی واحد های تحویلی گفت: 
واحد های مســکن مهر را بر اساس چک لیست 
تحویل می دهیم و هرکدام دارای ایراداتی بود صد 

در صد موظف به رفع نواقص هستیم.
محبت خواه همچنین با اشاره به اجرای 2043 
واحد مســکن ملی در پردیس گفت: این  پروژه 
حدود 45 درصد پیشــرفت فیزیکــی دارد که 
درخصوص آورده متقاضیان و تسهیلات بانکی 

مقداری دچار مشکل شده است.

ارزیابی بازار از رشــد، افت و 
ثبات قیمــت پرطرفدارهای 
ایــران خــودرو حکایــت 
دارد. بطوریکــه برخــی از 
پرطرفدارهای ایران خودرو 
امروز ریزشی تا سقف 27 میلیون تومانی داشتند و برخی 
دیگر رشد ۱0 میلیونی را تجربه کردند. رصد بازار نشان 
می دهد پرطرفدارهای ایران خودرو در کنار رشد، ثبات 
و افت قیمت را هم تجربه کردند و با این شرایط می توان 
گفت ایران خودرویی ها با مثلث قیمتی راهی بازار شدند. 
به گفته فعالان بازار خودرو تثبیت نــرخ دلار در بازار و 
سرگیجه خبری عمده دلایلی است که موجب شده تا 

پرطرفدارهای ایران خودرو کمی آرام شوند.
با توجه به ارزیابی بازار و در میــان پرطرفدارهای ایران 
خودرو »207 پاناروما اتومات« بیشترین کاهش قیمت 
 S5 را تجربه کرد و افتی 27 میلیونی داشــت و »هایما
پلاس« هم با افت ۱0 میلیونی راهی بازار شد. در میان 
محصولات ایران خودرو امروز قیمت خودروهای »207 
پاناروما اتومات«، »هایما S5 پلاس«، »ســمند سورن 
پلاس«، »رانا پلاس«، »دنــا پلاس« و »دنا پلاس توربو 

اتومات« مورد ارزیابی قرار گرفت. رصد بازار خودرو نشان 
دهنده آن است که امروز اکثر پرطرفدارهای ایران خودرو 
افت قیمت داشتند با این شرایط »سمند سورن پلاس« 
در بازار با افت یک میلیونی در بازار 572 میلیون تومانی 
شد. اما »هایما S5 پلاس« هم در بازار یک میلیارد و 225 
میلیون تومان قیمت خورد و نسبت به روز گذشته رشدی 

۱0 میلیون تومانی داشت. 
از ســوی دیگر رصد بازار نشــان می دهد در بازه زمانی 
مورد بررســی »رانا پلاس« 492 میلیون تومان قیمت 
خورد و تغییر قیمت نداشــت. در میان خانواده دنا هم 
امروز »دناپلاس« در بازار افتی 3میلیونی داشت و ۶30 
میلیون تومان قیمت خورد و »دنا پلاس توربو اتومات« 
هم با کاهش 2 میلیونی در بــازار 8۱9 میلیون تومان 
قیمت گذاری شــد. اما در میــان پرطرفدارهای ایران 
خودرو »207 پاناراما اتومات« بیشترین رشد قیمت را به 
خود اختصاص داد و با کاهش 27 میلیونی در بازار 8۱5 

میلیون قیمت خورد.
یکی از نتایج مثبت اعلام خبر آزادسازی منابع ارزی ایران 
این بود که قیمت ارزی مانند دلار حدود ۱000 تومان 
و قیمت خودروها نیز در بیش تریــن حالت حدود 30 
میلیون تومان ارزان تر شد. شاید این مقدار کاهش قیمت 
در مورد چیزی که مردم انتظار داشتند کم بوده باشد، اما 

به هر حال قیمت ها کمی پایین آمده و امید است این 
روند ادامه دار شود. 

دکتر پیمــان مولوی، دبیر انجمــن اقتصاددانان ایران 
می گوید: هر اقدامی که موجب شــود ریال به صورت 
پایدار نسبت به دلار وضعیت بهتری داشته باشد خوب 
اســت ولی قبلش باید ببینیم چه عاملی سبب کاهش 
ارزش ریال می شود. وی این دوعامل را افزایش نقدینگی 
و نبود رشــد اقتصادی می داند و می افزاید: آزاد شدن 
پول های بلوکه شــده می تواند به صورت مقطعی روی 
کاهش ارزش دلار و تقویت ریال تأثیر داشــته باشــد، 
 ولی در بلندمدت حفــظ ارزش ریــال در گرو کاهش 

مستمر تورم است.
وی تأکید می کند: تقاضایی کــه امروز برای دلار وجود 
دارد یک قسمتی از آن مربوط به واردات است، بخشی هم 
مربوط به کالاها می شود که بر اساس سیستم تخصیص 
ارز درباره آن صحبت می شــود. یک قسمت دیگر هم 
مربوط به بخشی از مردم اســت که به هر دلیلی دنبال 
آن هستند ســرمایه های خودشــان را از کشور خارج 
کنند که این بخش در سال نزدیک به ۱0 میلیارد دلار 
ارزیابی می شود که اتاق بازرگانی آن را منتشر کرده است. 
این برای اقتصاد ایران عدد بزرگی است که تقاضا ایجاد 
می کند. یک بخشی قصد خرید خانه دارند، بخشی برای 

تحصیل و امور دانشجویی و موارد دیگری از این قبیل نیز 
هست که بانک مرکزی در محاسبات خودش نمی آورد و 

بر بازار ارز فشار می آورد.
وی می گوید: در صورتی که پول های بلوکه شــده آزاد 
شود به بانک مرکزی کمک می کند در بازار دخالت کند و 
قیمت دلار را کمی کاهش دهد، ولی تا تورم کار و حرکت 

می کند، شاهد کاهش ارزش ریال هستیم. شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بازار در رکود کامل است

ریزش گسترده قیمت ها در بازار خودرو
بی ثباتی و افزایش قیمت شکر معضل تولیدکنندگان

۱۳۰۰ واحد مسکن کارگری در انتظار بهره برداری

شمارش معکوس برای بسته شدن پرونده مسکن مهر

وابستگی قیمت خودرو به نوسانات ارزی
امیر حسن کاکایی، کارشناس خودرو 
واردات خودرو هنوز انجام نشده و معلوم هم 
نیست که انجام شود. از ســوی دیگر حجم 
خودروهایی که قرار اســت وارد کشور شود، 
همچنان نامشخص اســت. سال گذشته هم 
واردات خودرو دارای مجــوز بود اما به دلیل 

نبود ارز خودرویی وارد کشور نشد. 
تا به امروز چندین خبر از واردات خودرو اعلام 
شد، اما هنوز خودرویی به دست متقاضیان 
نرسیده است. با کمبود ارز مواجه هستیم و 
در حال حاضر در صنعت خودرو تحریم هم 
هستیم. برای واردات خودرو مشکلی وجود 
ندارد ولی به علت سایر تحریم ها امکان جا به 

جایی پول را نداریم.
واردات در حد پنج یا ده هزار خودرو اهمیتی 
برای بازار خودرو ندارد. البته اتفاقی در زمینه 
واردات خودرو نخواهد افتاد. اگر هم وارداتی 
صورت بگیرد در حد محدود و رانتی اســت. 
واردات خودرو دســت دوم نیز به بالای صد 
هزار تا نخواهد رسید. با وجود اینکه مجلس 
تمام سعی خود را برای برداشتن موانع واردات 

خودرو کرده است.
قیمت خودرو در ایران به شــدت به قیمت 
ارز وابســته است. در اردیبهشــت ماه بدون 
اینکه اتفــاق خاصی بیافتــد قیمت خودرو 
افزایش یافت. زیرا در آن زمان قیمت ارز بالا 
رفته بود و قیمت پژو پارس به 700 میلیون 
تومان رسید. در حال حاضر دلار در کانال 48 
تومان و قیمت پژو پارس نیز به 480 تومان 
رسیده است. گفتار درمانی هایی که صورت 
می گیرد تنها رکود و رونق را تغییر می دهد. 
بازار خودرو در رکود کامل اســت. اگر قیمت 
دلار ثابت بماند قیمت خودرو نیز ثابت و بازار 

در همین وضعیت رکود باقی خواهد ماند. 
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فناوری و 
اطلاعات

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی:
هجمه به شرکت های دانش بنیان ضد امیدآفرینی است

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری گفت: هجمه به شرکت های 
دانش بنیان ضد امیدآفرینی است؛ چرا که عموم جوانانی که در زیست بوم نوآوری کشور 
فعالیت می کنند، نخبگان علاقه مند به کشور هستند و تخلف عده ای محدود در این حوزه 
را نباید به کل جامعه دانش بنیان و استارتاپی کشور تعمیم داد. به گزارش صندوق نوآوری و 
شکوفایی، محمدصادق خیاطیان با اشاره به حمایت های ویژه و مستمر مقام معظم رهبری 
و دولت از نخبگان کشور، تأکید کرد: مقام معظم رهبری همواره حامی نخبگان جوان و 
شرکت های دانش بنیان و خلاق کشور بوده اند و کمتر حوزه ای را مانند این حوزه می توان 
یافت که رهبری تا این حد نسبت به آن حساسیت داشته باشند. وی افزود: دولت و سایر 
مسئولان نظام نیز همواره بر حمایت از دانش بنیان ها و امیدآفرینی در بین جوانان و نخبگان 
کشور تأکید کرده اند. رییس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری در واکنش به 
مسائل مطرح شده درباره برخی سکوهای دانش بنیان و استارتاپی و اظهارنظرهای پیرامون 
آن گفت: در هر مجموعه یا ساختاری، ممکن است برخی افراد خلاف قواعد و عرف حرکت 
کنند؛ اما عموم جوانانی که در زیست بوم نوآوری کشور فعالیت می کنند، نخبگانی علاقه مند 
به کشور، در خدمت مردم و پایبند به قوانین و مقررات هستند و تخلف عده محدودی در این 

حوزه را نباید به کل جامعه دانش بنیان و استارتاپی کشور تعمیم داد.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری ادامه داد: اینکه خطای عده معدودی را 
به پای کل مجموعه دانش بنیان ها بنویسیم، جفای بزرگی است و باعث تزریق حس ناامیدی 
در میان جوانان نخبه کشور می شود؛ بخصوص در شرایطی که دشمنان کشور از هر امکانی 

برای القای حس ناامیدی و یاس در بین جوانان کشور، استفاده می کنند.
خیاطیان افزود: دشمنان تلاش می کنند برای در اختیار گرفتن نیروهای جوان و نخبه 
کشور، تصویر جذابی از غرب را به نمایش بگذارند و از سوی دیگر، به دنبال تخریب تلاش ها 
و حمایت های مسئولان نظام از جوانان نخبه کشور هستند. قاعدتاً برای خنثی کردن نقشه 
دشمنان در این حوزه باید خلاف نقشه دشمن حرکت کنیم. بنابراین برخی اظهارنظرهای 
شتابزده در این زمینه، علی رغم اینکه ممکن است از روی دغدغه و دلسوزی مطرح شده 

باشد، ممکن است به نتایجی بینجامد که خلاف منافع ملی و مصالح کشور است.
وی تاکید کرد: از همه کسانی که دل در گرو مردم و آبادانی ایران اسلامی دارند، درخواست 
دارم از این زیســت بوم مراقبت کنند؛ متاسفانه بعضا مشاهده می شــود افرادی از سر 
بی اطلاعی حرف هایی می زنند که برای این زیست بوم دلسردکننده است، همه باید از 
شکل گیری چنین فضاهایی جلوگیری کنیم. شرکت های دانش بنیان و خلاق و جوانان 
نخبه ای که در این شرکت ها مشغول فعالیت هســتند، همه سرمایه های ملی کشور ما 

هستند و باید با تمام توان از این سرمایه گرانقدر صیانت و مراقبت کنیم.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی با تاکید بر اینکه دشمن بر روی یأس آفرینی به ویژه برای 
نخبگان برنامه ریزی کرده است، یادآور شد: علی رغم تمام تلاش های دشمنان برای بسط 
ناامیدی در کشور و جلوگیری از کنشگری نخبگان برای آبادانی ایران؛ در سال های گذشته 
شرکت های دانش بنیان در عرصه های گوناگون در کشور منشاء اثر بوده اند و مردم اثرات 

تلاش های فناورانه این عزیزان را در زندگی خود احساس کرده اند.
خیاطیان گفت: از جوانان نخبه و فعالان زیست بوم نوآوری کشور می خواهم مراقبت کنند و 
اجازه ندهند اقداماتی خلاف عرف و قانون در مجموعه های آنان صورت گیرد. از سوی دیگر 
دولت و سایر نهادهای متولی نیز قاعدتا باید مراقبت کنند، تخلف عده معدودی، به تضعیف 

پیکره بالنده و پویای زیست بوم فناوری و نوآوری کشور منجر نشود.

اوقاف حامی دانش بنیان ها در تجاری سازی محصول است
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه فناوران در ابتدای راه تولید و انجام تحقیق 
و توسعه می توانند از حمایت های معاونت علمی، دانشگاه ها و صندوق ها بهره مند شوند، 
تاکید کرد: سازمان اوقاف به طور حتم در تجاری سازی محصولات حامی فناوران خواهد 
بود. سیدمهدی خاموشی در آئین رونمایی از چهار محصول فناورانه حوزه پزشکی توسط 
شتاب دهنده تپش وابسته به سازمان اوقاف و امور خیریه تاکید کرد: سرمایه وقف را در مولد 

سازی و حمایت از فناوران به جریان انداخته ایم و این راه را ادامه خواهیم داد.
وی همچنین با بیان اینکه فناوران در ابتدای راه و انجام تحقیق و توسعه و مرحله تولید 
محصول خود می توانند از حمایت های معاونت علمی، دانشگاه ها و صندوق ها در کشور 
بهره مند شوند، تاکید کرد: سازمان اوقاف به طور حتم می تواند در تجاری سازی محصولات 
حامی فناوران باشد. رئیس سازمان اوقاف وامور خیریه تاکید کرد: جایی که حجم ریالی 
و مالی مناسبی احتیاج است یا زمین و فضا، سازمان اوقاف می تواند به فناوران و دانش 
بنیان ها در مولد سازی کمک کند. وی با بیان اینکه اکنون بسیاری از متخصصان در حوزه 
فناوری در کشور مشغول به کار هستند، یادآور شد: رهبر معظم انقلاب بحث تولید علم 
و فناوری را به عنوان سرلوحه قدرت مطرح کرده اند و ما با سفر به برخی کشورها به دلیل 
ماموریت های فرهنگی مشاهده می کنیم که هرجا دیپلماسی دانش بنیان مطرح شده 
بسیار قدرتمند ورود کرده ایم. رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با اشاره به سفر خود به  
کنیا گفت: جمعیتی از چندین ملیت در مرکزی که معاونت علمی و فناوری ایجاد کرده بود 
فعال شده بودند و این مهم بسیار مایه فخر و مباهات و پرچم علمی درجهان است. وی با 
خطاب قرار دادن سایر صاحبان قدرت مالی در کشور از جمله نظام بانکی، پولی واقتصادی 
کشور تاکید کرد: بهترین نگاه این است که نگاه بومی به عرصه تولید داشته باشند و حوزه 
دانش بنیان و فناوری بسیار در افزایش هرچه بیشتر تولید ناخالص داخلی و جلوگیری از 

خروج ارز و البته ارزآوری برای کشور موثر باشد.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رئیس جمهور 
گفت: الگــوی مراکز نوآوری 
شــرکتی یکی از اولویت های 
معاونت علمی است که برای 

شروع با شش مجموعه دانش بنیان آغاز شده است.
به گزارش معاونت علمی فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، روح الله دهقانی طی سخنانی در بازدید از 
شتاب دهنده تپش و رونمایی از چهار محصول دانش بنیان 
پرمصرف پزشکی گفت: الگوی مراکز نوآوری شرکتی یکی 
از اولویت های معاونت علمی است که برای شروع با شش 
مجموعه دانش بنیان آغاز شده است و نخستین قرارداد 
این نوع مراکز نوآوری، طی هفته جاری بین معاونت علمی 

و شتاب دهنده تپش منعقد خواهد شد.
وی با اشاره به تلاش ارزشمند و ثمر آفرین شرکت های 
فناور و شــتابدهنده هایی که رویکرد نیاز محور دارند 
و در مســیر تأمین اولویت های بازار حرکت می کنند، 
گفت: امروز شاهد دستاوردهای ارزشمند شرکت های 
دانش بنیان به ویــژه در تأمین مهم تریــن اقلام حوزه 
پزشــکی هســتیم. جرأت مندی و جســارت جوانان 
متخصص و توانمند شرکت های فناور امروز به نقطه ای 
رسیده اســت که در ساخت پیشــرفته ترین ابزارهای 
پزشــکی گام برمی دارند. آن چه که شاید در این مسیر 
کم تر دیده شود، مشکلات این کسب وکارها از مشکلات 

مالی تا چالش های رقابت با محصول خارجی، دامپینگ 
و … است با این وجود امروز حرکت در مسیر تولیدات 

دانش بنیان با جدیت ادامه دارد.
دهقانی حمایت های اســناد بالادســتی و عزم جدی 
مسئولان برای حمایت از زیســت بوم دانش بنیان را از 
نقاط اتکا و پیشــرفت این حوزه دانست و افزود: به مدد 
حمایت هایی که رهبری از اقتصاد دانش بنیان داشتند 
امروز قریب به ۱۰ هزار شــرکت دانش بنیان داریم که 

هرکدام دستاوردهایی ارزشمند دارند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهوری، شناخت بازار، موضوع مناسب، محصول 
و فناوری را رمز موفقیت شرکت های دانش بنیان دانست 
و افزود: این که شــرکت ها و شــتابدهنده ها بدانند چه 
محصولی را با چه ســطحی از فناوری و برای رفع کدام 
نیاز از بازار توســعه می دهند و در شرایط متناسب آن، 
چه ســطح احتمالی از موفقیت را کســب می کنند، از 
لازمه هایی اســت که می تواند یک ایــده، محصول یا 

خدمت را به موفقیت برساند.
دهقانی با اشــاره به حمایت از حرکت های الگو و انگیزه 
بخش در توســعه محصولات دانش بنیان عنوان کرد: 
برخی از این شــرکت ها و روند حرکتشان الگو و انگیزه 
بخش است و کار شتاب دهنده تپش، از جنس اقدام های 
انگیزه بخش به شــمار می رود؛ نقطه قوت فعالیت این 
شــتاب دهنده، رویکرد بازار محور و ناظــر به نیازهای 
اولویت دار بازار تجهیزات و اقلام پزشــکی است؛ نباید 
فراموش کنیم که موضــوع و نقطه آغازین تولید در دل 
مراکز درمانی، بیمارستان ها و بازار این حوزه است که این 

مجموعه با شناخت خوب از بازار و نیاز کشور، توانسته 
است با به کارگیری جوانان متخصص و دانش آموخته به 
خوبی در مسیر تولید و توســعه برخی از اقلام پزشکی 
پرمصرف و کارآمد که ارزبــری قابل توجهی دارند، گام 

بردارد.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهوری با اشاره به توسعه الگوی مراکز نوآوری 
شرکتی با هدف تأمین نیازهای فناورانه صنعت و توسعه 
بازار محصولات در یک حوزه خاص عنوان کرد: الگوی 
مراکز نوآوری شرکتی یکی از اولویت های معاونت علمی 
است که برای شروع با شش مجموعه دانش بنیان آغاز 
شده است و نخستین قرارداد این نوع مراکز نوآوری، طی 

هفته جاری بین معاونت علمی و شــتاب دهنده تپش 
منعقد خواهد شد؛ چشم انداز این مرکز نوآوری شرکتی، 
توسعه بازار حداقل ۱۰ محصول دانش بنیان تجهیزات 
پزشــکی، جذب متخصصان این حوزه و همراه کردن 
شرکت های فعال برای حرکت به سوی ایجاد یک غول 

فناوری خواهد بود.
دهقانی در پایان با تاکید بر اینکه تا اواخر هفته جاری این 
شتاب دهنده نخستین حمایت خود را از معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان دریافت خواهد کرد، اظهار 
امیدواری کرد: ســال آینده همین ایام با چند محصول 
جدید و با بازار توسعه یافته صادراتی مهمان این مجموعه 

دانش بنیان باشد.

دهقانی فیروز آبادی خبر داد؛

آغاز فعالیت مراکز نوآوری با حمایت از دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی 
پیــام از ایجاد گمرک تخصصی فاوا بــا تصویب هیات 
وزیران در منطقه ویژه پیام خبر داد و گفت: تا پایان سال 
تولید گوشی تلفن همراه هوشمند و دکمه ای )فیچر( در 

این منطقه به یک میلیون دستگاه می رسد.
»اکبر قنبرپور« مشــاور وزیر ارتباطات و رییس هیات 
مدیره و مدیرعامل منطقه ویــژه اقتصادی و فرودگاه 
بین المللی پیام گفت: ایجاد قطب اقتصاد دیجیتال در 
منطقه ویژه پیام جزو اهداف مهم ما که برای دستیابی 

به آن باید گام هایی را برداریم.
قنبرپور اظهار داشت: یکی از اقداماتی که باید در این 
بخش صورت بگیرد حضور شرکت های فعال در حوزه 
ایجاد »مرکز داده« است تا کنون ۱۸ شرکت خصوصی 
درخواســت ایجاد مرکز داده در منطقه ویژه اقتصادی 
پیام را داشته اند. اکنون۳ شــرکت مرکز داده را فعال 
کردند و برنامه ما این است که به زودی هزار »رک« را 
در منطقه ویژه اقتصادی پیام روشن کنیم. وی افزود: 
پروژه دیگر در جهت تبدیل شــدن بــه قطب اقتصاد 
دیجیتال، تولید گوشی بومی است. اکنون ۱۳ شرکت 
خصوصی برای احداث خط تولید خود در این منطقه 
به ما مراجعه کردنــد که از این تعــداد ۲ مجموعه به 

بهره برداری رسیده اند.
پیش بینی ما برای پایان سال این است که یک میلیون 
گوشــی همراه بومی در یک ســوم این تعداد گوشی 

هوشمند و بقیه گوشی های دکمه ای هستند.
قنبرپور تصریح کرد: بومی ســازی تجهیزات شــبکه 
ملی اطلاعات جزو دیگــر برنامه های مــا در منطقه 
ویژه اســت. ما در حال فعالیت در یــک اقتصاد بزرگ 
هستیم و به تجهیزات مختلف فنی مخابراتی و ارتباطی 
در این حوزه نیاز داریــم که تعداد بســیاری از آن ها 

توسط شــرکت های دانش بنیان بومی ســازی شده 
اســت. بیش از ۳۰ شــرکت امروز در حوزه شبکه در 
حال فعالیت هستند و توانســته اند ۲۶ محصول یکتا 
 و منحصربه فرد در فرودگاه پیام بــا تیراژ یک میلیون 

در حال تولید است.

گمرک تخصصی فاوا در منطقه ویژه پیام
وی افزود: ایجاد گمرک تخصصی فاوا با تصویب هیات 
وزیران در منطقه ویژه پیام اســت که زمینه سازی آن 
با همکاری گمرک جمهوری اســلامی ایران، پســت 
جمهوری اســلامی ایران، ســازمان تنظیم مقررات، 
مجموعه فرودگاه پیام و بخش هــای خصوصی فعال 
در بخش آزمایشــگاه ها در حال انجام اســت تا پایان 
شهریور سال جاری شاهد راه اندازی گمرک تخصصی 

فاوا باشیم.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی بــا بیان اینکه ایجاد 
شهر سیلیکون برای شرکت های فعال در حوزه فناوری 
از دیگر اهداف این مجموعــه برای ایجاد قطب اقتصاد 
دیجیتال در این منطقه است، تصریح کرد: به طور کلی 
فعالیت هایی که در پیام پیگیری می شود را می توان به 
سه دســته تولیدی - صنعتی، فعالیت های گمرکی و 
ترانزیتی و فعالیت های فرودگاهی و هوانوردی اســت. 
در بخش تولیــدی و صنعتی ۳۱۵ شــرکت در بخش 
تولیدی زمین دریافــت کردند و از ایــن تعداد، ۱۷۶ 
شــرکت پروانه بهره برداری دریافت کــرده و در حال 

بهره برداری هستند.
وی تاکید کرد: بیش از ۷ هزار نفر در این خطوط تولید 
مشــغول به کار هســتند و ۱۵۰۰ محصول و خدمت 
را تجاری و بــه بازار داخل و خارجــی عرضه کرده اند. 
امسال برنامه جذب ۷۲ شــرکت جدید و عرضه زمین 

به آن ها را داریم، بخش خصوصی تا امروز بیش از ۲۵ 
همت در منطقه ویژه ســرمایه گذاری کرده است. این 

سرمایه گذاری طی ۱۵ سال گذشته انجام شده است.
مشــاور وزیر ارتباطات در خصوص مزایای اســتقرار 
صنایع در منطقه ویژه پیام تاکید کرد: سازمان مسئول 
منطقه ویژه پیام، شرکت خدمات پیام است که اختیار 
صدور برخی پروانه ها و مجوزهــای در داخل منطقه 
را دارد. صــدور جواز تاســیس برای صنایــع، صدور 
پروانه بهره برداری، صدور انواع جــواز فعالیت، صدور 
پروانه ساخت و پایان کار برای احداث ساختمان های 
بخش های تولیدی، تفکیک و ادغــام اراضی برعهده 

مجموعه پیام است.

بهره برداری از تخفیفات گمرکی
قنبرپور تصریح کرد: در این مکان امکانی فراهم است 
تا کالای ساخته شــده برای ورود به منطقه سرزمینی 
از تخفیف گمرکی اســتفاده کند. در این منطقه اجاره 
ناچیزی بابت زمین از شرکت ها دریافت می شود، چرا 
که بسیاری از صنایع در ابتدای کار خود سرمایه اولیه 
ثابت محدودی برای محل استقرار دارند که این سرمایه 
اولیه در منطقه پیام حذف می شــود چرا که می توانند 
زمین ها برای ۲۵ سال اجاره و بر اساس نظر کارشناس 

دادگستری تمدید می شود.
مشــاور وزیر ارتباطات با بیان اینکــه وجود گمرک و 
فرودگاه به تسهیل شــدن عملیات واردات و صادرات 
شــرکت ها منطقه ویژه کمک می کند، افزود: منطقه 
ویژه پیام جزو معدود مناطقی است که اداره کل منطقه 
گمرک استان البرز در آن مستقر است. در سال ۱۴۰۱ 
شاهد ۲۰۰ میلیون تن صادرات محصولات داشتیم که 
ارزش آن بالغ بر ۲۰۶ میلیون دلار بوده اســت. میزان 

صادرات در سال ۱۴۰۱ از نظر وزنی ۵۹ درصد و از نظر 
ارزش ارزی ۱۱۶ درصد افزایش صادرات را در ســال 
گذشته داشــتیم. در حوزه واردات میزان وزنی ۱۱۲ 
میلیون تن با ارزش ۹۵۸ میلیون دلار در منطقه ویژه 
است که نسبت به سال گذشته رشد داشته، اما رشد آن 
به اندازه صادرات نبوده است. از نظر وزنی ۲۸ درصد و از 

نظر ارزی ۵۰ درصد افزایش داشته است.

برگزاری اولین نمایشگاه هوایی در پیام
وی افزود: توسعه زیست بوم نوآوری و استارتاپی در این 
منطقه و برگزاری اولین نمایشگاه هوایی در پیام از دیگر 
اهداف ما است که اگر شرایط مهیا باشد قصد داریم در 

پاییز امسال آن را برگزار کنیم.
قنبرپور دربــاره چگونگی شــکل گیری این منطقه و 
اهداف آن گفت: منطقه ویژه پــروژه ای بود که پس از 
جنگ در تهران کلید خورد تا یک فرودگاه برای اهداف 
پستی ایجاد شود. ســال ۷۴ این پروژه تبدیل به یک 
شرکت و اساسنامه آن در مجلس مصوب شد. سال ۸۰ 
با تصویب هیات وزیران مجموعــه پیام به یک منطقه 
ویژه اقتصادی تبدیل شــد. همچنین ساختار شکلی 
و موقعیت جغرافیایی پیام تبدیل به فرصتی شد که با 
مصوبه هیات وزیران سه هزار و ۶۰۰ هکتار از اراضی آن 
به منطقه ویژه اقتصادی پیام اختصاص یافت و از سال 
۸۴ ایجاد زیرساخت ها برای راه اندازی فازهای صنعتی 
در آن آغاز و تا کنون ۵ فاز صنعتی در این منطقه ایجاد 
و به سرمایه گذاران واگذار شده است. در طول ۲۸ سال 
فعالیت این منطقه ویژه فعالیت های زیادی انجام و ۹۵۰ 
هکتار برای فرودگاه و ۲۶۵۰ هکتار برای بخش صنعتی 
در نظر گرفته شده است. نزدیکی این فرودگاه به تهران 

و کرج جزو مزایای آن است.

با حضــور معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهوری، رییس ســازمان اوقــاف و امور خیریه و 
مدیرکل تجهیزات و ملزومات پزشکی سازمان غذا و دارو 
از چهار محصول دانش بنیان پزشــکی تولید شده توسط 

شرکت های فناور شتابدهنده تپش رونمایی شد.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، آیین 
رونمایی از چهار محصول دانش بنیان شــرکت های ذیل 
شــتابدهنده دانش بنیان تپش با حضور روح الله دهقانی 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، 
حجت الاسلام سید مهدی خاموشی، رئیس سازمان اوقاف 
و امور خیریه و جواد غفارزاده، رئیس اداره کل تجهیزات و 

ملزومات پزشکی سازمان غذا و دارو برگزار شد.
حجت الاسلام خاموشی، رییس سازمان اوقاف و امور خیریه 
نیز در این مراسم با اشاره به عزم جدی این سازمان در مسیر 
مولدسازی زیرســاخت ها و امکانات موجود کشور عنوان 
کرد: با حمایتی که ســازمان اوقاف از این مجموعه انجام 
داد  تلاش کرد تا زیرساخت ها و ابزارها در مسیر مولدسازی 
هزینه شود و خوشــبختانه این حرکت امروز ارزش آفرین 
شده به طوری که دستاوردهای ارزشمند حاصل از تلاش 
متخصصان این شرکت ها را در قالب محصولات مهم پزشکی 

مصرف شاهد هستیم.
وی افــزود: ســازمان ایــن مســیر را بــا قــوت ادامه 
خواهــد داد و در زمینه زیرســاخت ها زمیــن و اعیان، 

 ســازمان اوقاف حامــی جریان دانــش بنیــان و تولید 
علم و فناوری خواهد بود.

رئیس اداره کل تجهیزات و ملزومات پزشکی سازمان غذا 
و دارو در بخش دیگری از این مراســم، با اشاره به ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان در تامین و تولید اقلام پزشکی و 
دارویی گفت: یکی از چالش های حوزه تجهیزات پزشکی 
این است که بر خلاف حوزه دارو و تولیدکنندگان آن که در 
کنار عرصه سلامت قرار دارند، در حوزه تجهیزات پزشکی، 
پیوند مستمر با حوزه پزشکی وجود ندارد و باید از ظرفیت 
شتابدهنده ها، مراکز تحقیقاتی و شرکت های دانش بنیان در 

کنار حوزه بهداشت و درمان بهره ببریم.
وی با بیان این که اکنون بــالای ۹۰ درصد از صنعت دارو 
بومی است اما این میزان در حوزه تجهیزات پزشکی کم تر از 
۴۰درصد بوده و در ۶۰درصد وابستگی، باید از شرکت های 
دانش بنیان و فناور استفاده شــود، عنوان کرد: تلاش اداره 
کل تجهیزات و ملزومات پزشکی، تسهیل گری و تسریع در 
روند تاییدیه ها و ارزیابی ها است اما با توجه به حساسیت بالا 
و اهمیتی که این حوزه دارد، باید در ادامه نظارت های دقیق 

تا رسیدن به سطح کیفی برای حضور در بازار احراز شود.
گفتنی است در این مراســم از چهار محصول دانش بنیان 
شتابدهنده تپش رونمایی شــد که جزو اقلام پرمصرف، 
وارداتی و پیشرفته پزشکی به شمار می روند و بومی سازی 
آن ها، از خروح ســالیانه حداقل شــش میلیــون دلار ارز 

جلوگیری می کند.

شریان بند آنژیوگرافی که برای بستن شریان روی مچ بعد 
از عمل های آنژیوگرافی کاربرد دارد یکی از اقلامی بود که 
توسط متخصصان داخلی بومی ســازی و در این مراسم 
رونمایی شد. این محصول با مصرف سالانه حدود ۵۰۰ هزار 
عدد است که واردات آن ارزبری حدود ۲ میلیون دلار سالانه 

را به دنبال داشت.
بایوپسی فورسپس ابزاری که برای نمونه برداری در عمل 
های اندوســکوپی و کلونوســکوپی کاربرد دارد و سالانه 
حدود ۴۰۰ هزار عــدد از آن مصرف می شــود محصول 
دیگری بود که توســط محققان این شــتابدهنده بومی 
سازی شده اســت. تولید انبوه این محصول دانش بنیان 
 زمینه ساز جلوگیری از خروج حدود ۱.۵ میلیون دلار سالانه

 از کشور می  شود.
کلیپس لیگاسیون نیز که برای بستن رگ ها پس از عمل 
های لاپراسکوپی به کار می رود و مصرف سالانه آن  ۳۰۰ 
هزار عدد اســت، با تولید توسط متخصصان داخلی مسیر 

ارزبری سالانه حدود ۲ میلیون دلار را مسدود خواهد کرد.
چهارمیــن محصــول پزشــکی رونمایی شــده در این 
مراســم، ســیم ارتودنســی بود که در دندان پزشــکی و 
برای اصــلاح ناهنجاری های چیدمان دنــدان ها کاربرد 
فراوانی دارد. مصرف ســالانه ۵۰۰ هزار ســیم در کشور 
برآورد شــده است و با بومی ســازی این محصول، سالانه 
 حدود ۵۰۰ هــزار دلار صرفه جویی ارزی نصیب کشــور 

خواهد شد.

مدیرکل پست استان تهران و مجری کشوری توزیع گذرنامه گفت: با 
نزدیک شدن به ایام اربعین حسینی شرکت ملی پست آمادگی کامل 
برای ارائه هر چه بهتر خدمات پستی به زائرین را دارد. کمتر از یک ماه تا 
اربعین حسینی)ع( باقی مانده است و بسیاری از عاشقان سالار شهیدان 
خود را برای شرکت در راهپیمایی  عظیم اربعین آماده می کنند. رویداد 
اربعین حسینی)ع( در سال های اخیر به عنوان بزرگترین گردهمایی 
سالیانه مذهبی در جهان ثبت شده اســت و در سال جاری قرار است 
سرویس های بهتر و متنوع تری نسبت به سال گذشته به زوار اربعین 

ارائه شود.
در همین راســتا »عبدالرضا جنتی عطائی«، مدیرکل پســت استان 
تهران و مجری کشــوری توزیع گذرنامه، با اشــاره به اینکه خدمات 
شرکت ملی پســت به زائرین اربعین حســینی به دو بخش تقسیم 
می شود، گفت: بخش اول گذرنامه هایی است که توسط فراجا صادر 
و برای تحویل به متقاضیان به پســت فرستاده می شود و بخش دیگر 
 مربوط به ســرویس »پســت یافته« است که توســط شرکت ملی 

پست ارائه می شود. 
وی افزود: شرکت ملی پست با طراحی ســامانه ای با عنوان سرویس 
پست یافته، مدارک هویتی پیدا شده ای که تحویل پست می شود را به 
صاحبان آن تحویل می دهد. در این سرویس اطلاعات  مدارک یافت 
شده توسط پست در این سامانه بارگزاری شده و هموطنان  می توانند با 
http://postyafteh.post. مراجعه به سامانه پست یافته به نشانی
ir و واردکردن مشخصات، مدارک مفقودی خود را شناسایی و برای 

دریافت به منطقه پستی مربوطه مراجعه کنند.
وی با بیان اینکه سرویس پســت یافته در کشور عراق در مدت زمان 

برگزاری پیاده روی اربعین  نیز ارائه می شود، ادامه داد: این سرویس 
امسال در ۱۰ نقطه از مســیر پیاده روی اربعین در پایگاه شرکت ملی 
پســت باکیفیت و کارایی بهتری نسبت به ســال های گذشته ارائه 
می شود. جنتی عطائی بیان کرد: شــرکت ملی پست روزانه ۲۵ هزار 
گذرنامه بین المللی و ۷ هزار گذرنامه نامه زیارتی در اختیار متقاضیان 

قرار می دهد.
مجری کشــوری توزیع گذرنامه درباره بازه زمانی رسیدن گذرنامه 
به دســت متقاضیان افزود: معمولاً گذرنامه ها بین ۲۴ تا ۴۸ ساعت 
به مراکز اســتان ها ارســال می شــوند. در حال حاضر با نزدیکی به 
ایام اربعین نیز شــرکت ملی پســت به همراه کشــیک های فراجا 
 آمادگی کامل بــرای ارائه خدمات هرچه بهتر ارســال گذرنامه ها به 

مردم را دارد.
وی ادامه داد: گذرنامه ها دومرتبه به درب منازل ارسال می شود و در 
صورت عدم تحویل توسط متقاضی به باجه های معطله بازگردانده شده 
و متقاضی با مراجعه به باجه می تواند گذرنامه را دریافت کند. جنتی 
عطائی گفت: از تمامی زائرین استدعا داریم که درخواست های خود 
را به روز های نزدیک به اربعین حسینی موکول نکنند تا شبکه  پستی 

برای ارائه خدمات  دچار چالش و اختلال نشوند.
مدیر کل پســت استان تهران اظهار داشــت: چنانچه متقاضیان ۷۲ 
ساعت بعد از دریافت بارکد گذرنامه خود را درب منزل دریافت نکردند 
می توانند به اداره پست محل اقامت خود مراجعه کرده و  از آمدن به 
تهران و مراجعه به به واحد های پستی به ویژه چهارراه لشگر خودداری 
کنند چرا که ازدحام و شلوغی باعث تأخیر در دریافت گذرنامه هایشان 

خواهد شد.

ایجاد ۷ هزار شغل در بخش تولیدی و صنعتی

راه اندازی گمرک تخصصی فاوا

با حضور معاون علمی رییس جمهوری

چهار محصول دانش بنیان پرمصرف حوزه پزشکی رونمایی شد
مدیرکل پست استان تهران مطرح کرد

ارسال روزانه ۷ هزار گذرنامه زیارتی توسط پست
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سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه ترجيحي واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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تهران

نقشه جديد از زمين هاي زراعي سراسر جهان
دانشمندان دو نقشه جهاني ارائه داده اند كه 
جامعه علمي را در كســب اطلاعات كامل 
درباره زمين هاي زراعي دنيا يك گام به جلو 
مي برد.  به گزارش ايسنا، اطلاع از مكان هاي 
زمين هاي كشاورزي براي برنامه ريزي امنيت 
غذايي جهاني و منطقه اي حائز اهميت است 
و آگاهي از اندازه ايــن زمين ها ديدگاه هاي 
ارزشمندي درباره شــرايط اقتصادي ارائه مي دهد. به همين منظور، تيمي از 

محققان به تازگي نقشه هايي از زمين هاي زراعي جهان ارائه داده  اند. 
نقشه نخست درصدهاي زمين هاي كشاورزي جهان را با تفكيك پذيري يك 
كيلومتري در سال 2005 نمايش مي دهد. اين نقشه توسط موسسه بين المللي 
تحليل سيستم هاي كاربردي»IIASA« و موسسه بين المللي تحقيقاتي سياست 
غذا »IFPR« و با استفاده از تركيب داده هاي چندگانه موسسات و سازمان هاي 
مختلف و همچنين داد ه هاي منبع يابي جمعيتي ارائه شده است. داوطلبان حاضر 
در اين پروژه از داده هاي با تفكيك پذيري بالا براي بررسي دقت نقشه ها در مقياس 

بزرگ تر استفاده كردند. 
»ليندا سي«؛ محقق IIASA معتقد است رويكرد ادغامي نقشه هاي موجود، 
نقشه تركيبي بهتري نسبت به نقشه هاي جهاني منفرد ارائه مي دهد. نقشه زمين 
زراعي جهاني ارائه شده توسط سي و همكارانش، دقيق تر از نقشه سال 2011 
است كه توسط موسسه IIASA  ارائه شده بود. آگاهي از وجود زمين هاي زراعي 
براي سياست گذاران حياتي بوده زيرا از طريق آن بهتر مي توانند سياست ها و 

سرمايه گذاري هاي لازم در زمينه توسعه روستايي و كشاورزي را اتخاذ كنند. 
نقشه ارائه شده ديگر، نخستين نقشــه اندازه مزارع جهاني به شمار مي آيد كه 
براساس داده هاي جمعيتي جمع آوري شده و از طريق پروژه Geo-Wiki متعلق 
به موسسه IIASA ارائه شده است. اين پروژه بر شبكه جهاني از دانشمندان متكي 
است كه هزاران تصوير با تفكيك پذيري بالا از پوشش زمين را براي تعيين وجود 
يا عدم وجود زمين زراعي ارائه مي دهد. اين نقشه درباره اندازه زمين هاي زراعي 
سراســر دنيا بوده و درحال حاضر نظير ندارد. محققان بر اين باورند نقشه هاي 
جديد، قدرت منبع يابي جمعيتي براي پروژه هاي تحليل داده هاي عظيم را نشان 
مي دهند. آنها همچنين درحال بسط دادن فعاليت هاي نقشه برداري از اندازه 
زمين هاي زراعي با همكاري دانشگاه كشاورزي Sokoine در تانزانيا هستند.  هر 
http: //geo-wiki. org/Security/login?Ba دوي اين نقشه ها بر روي سايت
ckURL=%2FApplication%2Findex. php  قرار دارند و جزئياتشان در 

نشريه Global Change Biology  قابل مشاهده است.

جهان

يادآور شــدن نكات و كمك كردن به فردي كه به دنبال 
كاهش وزن است امري پسنديده و كمكي بزرگ است اما 
گاهي اوقات ما ناخواسته نكاتي را مي گوييم كه خودمان 

از آنها اطلاعي نداشته و درباره شان تحقيق نكرده ايم. 
در ميان نكاتي كه دهان به دهان مي چرخند و مقبوليت 
عام دارند تعدادي از هيچ ريشه علمي برخوردار نيستند 
و تنها فردي كــه رژيم دارد را اذيت مي كند و شــايد به 
بدن او آسيب هاي جدي نيز وارد كند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، در ادامه مهم ترين اين نكات كه به اشتباه ميان 

مردم جا افتاده است را براي شما آورده ايم: 

 باشكم خالي ورزش كنيد
عده اي فكر مي كنند اگر با شــكم خالي به ورزش بروند 
بيشتر كالري سوزانده و زودتر لاغر خواهند شد اما بايد 
بدانيد كه ورزش كردن با شكم پر يا خالي هيچ وقت روي 
سوختن كالري تاثير نمي گذارد و تنها چيزي كه ممكن 
است به لاغر شــدن كمك كند و عضله سازي را افزايش 

دهد، نخوردن چيز خاصي آن هم تنها سي دقيقه قبل از 
ورزش كردن است. اين باعث مي شود تا بدن شما انرژي 
داشته و از مصرف بي مورد كالري هاي مورد نياز نيز كاسته 

خواهد شد. 

 تا حد امكان كم غذا بخوريد
يكي از بدترين و بيهوده ترين پيشنهاداتي كه مي توان به يك 
نفر داد، كم كردن كالري هاي ورودي تا حد امكان است. اين 
نكته را هميشه در ذهن داشته باشيد كه هيچ كسي از نخوردن 
لاغر نشده است بلكه از درست خوردن انسان مي تواند لاغر 
شود. اگر كالري هاي ورودي را تا حد امكان كاهش دهيد ديگر 
بدن نمي تواند خود را با شرايط حاضر وفق دهد و متابوليسم را 
كاهش مي دهد كه اين باعث مي شود تا سرعت كاهش وزن 

به طرز چشمگيري كاهش پيدا كند. 

 ميان وعده ها را حذف كنيد
نخستين و بزرگ ترين اشتباه براي فردي كه در رژيم است 

حذف كردن ميان وعده هاست. پزشــكان هميشه توصيه 
مي كنند اگر به دنبــال كاهش وزن اصولي هســتيد بايد 
ميان وعده ها را سالم و پرانرژي انتخاب كنيد تا توانايي انجام 
كار روزانه را داشته باشيد و درعين حال خط رژيم شما نيز 
برهم نخورد. خوردن چند عدد آجيل خام يا يك كاسه ماست 
بهترين پيشنهادي است كه متخصصين پيشنهاد مي كنند. 

 كالري ها بايد شمرده شود 
يكي از روش هاي كاهش وزن كه ايــن روزها طرفداران 
بسياري دارد، شمارش كالري هاي مصرفي است. در اين 
روش يك سقف كالري انتخاب شده و رژيم گيرنده تنها 
بايد تا اين سقف غذا بخورد. اين روش شايد كارامد باشد 
اما كاملا اشتباه است زيرا كالري موادي كه براي بدن لازم 
هستند نيز در اين شــمارش آورده مي شوند. اگر روزانه 
يك سيب 50 كالري دار مي خوريد بايد بدانيد اين سيب 
براي بدن لازم است اما اگر همين 50 كالري در قالب يك 
ساندويچ وارد بدن شود مي تواند روند كاهش وزن را از بين 

ببرد. پس خوردن مواد مغذي و حاوي ويتامين هيچ گاه 
در شمارش حساب نمي شوند. 

 بهترين رژيم غذايی برای بدن شما 
طرفداران هركدام ازبرنامه هــای غذايی، می گويند كه 
برنامه  تغذيه  آنها بهترين است اما واقعيت اين است كه 
بدن هر فردی منحصر به فرد است و يك رژيم خاص برای 
همه مناسب نيست. يك رژيم غذايی ايده آل برای شما، 
آن رژيمی است كه در آن، غذاهايی را كه شما نسبت به 
آنها حساســيت يا آلرژی داريد حذف كند و همچنين 
شامل طيف غذاهايی باشد كه مناسب سليقه تان، شيوه 

زندگی و نيازهای سلامتتان باشد.
با مشخص كردن اينكه بايد ازخوردن چه نوع غذاهايی 
خودداری كنيد و به خوردن كدام هــا ادامه دهيد، قادر 
خواهيد بود كه يك برنامه  شخصی برای خودتان ايجاد 
كنيد كه براساس شــيوه  زندگی خودتان است نه يك 

هوس گذرا.

بزرگ ترين اشتباهات دوران رژيم لاغري

ارتقاي تصويربرداري نانومقياس با كمك پوشك بچه
خلاقيت

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    هشدار سازمان بين المللي كار براي بيكاري
گاردين: ســازمان بين المللي كار بــه نابرابري هاي 
اجتماعي در درآمد و نرخ بالاي بيكاري جوانان هشدار داد. اين سازمان بين المللي 
اعلام كرد در حال حاضر 201 ميليون جوان بيكار در جهان وجود دارد و اين در 
حالي است كه اوضاع اشــتغال در جهان روز به روز بدتر مي شود و تعداد جوانان 
بيكار تا سال 2019 به بيش از 212 ميليون نفر خواهد رسيد همچنين نابرابري در 
درآمد و افزايش بيكاري جوانان به نا آرامي هاي موجود در جوامع دامن خواهد زد. 
سازمان بين المللي كار اضافه كرد براي از بين بردن فاصله ايجاد شده در بازار كار تا 

سال 2019 بايد 280 ميليون فرصت شغلي در جهان ايجاد شود. 

 حذف 400 فرصت شغلي در »دريم وركس«
ديلي ميل: شركت آمريكايي دريم وركس قرار است 
در ادامه تعديل نيروهاي خود 400 فرصت شغلي ديگر را حذف كند. اين حذف 
فرصت هاي شغلي و تعديل نيروها براي كاهش هزينه هاي اين استوديو صورت 
مي گيرد. به گفته يكي از كاركنان اين كمپاني، هنوز تعداد دقيق افرادي كه تعديل 
خواهند شد مشخص نيست اما انتظار مي رود كه از 350 كارمندي كه در سال 
2003 از كار بيكار شدند، بيشتر باشد. نيروهايي كه تعديل خواهند شد كارمندان 
بخش توليد، انيماتورها و برخي از اعضــاي هيات مديره خواهند بود كه تقريبا 

2200 كارمند مي شود.

  افزايش سه برابري حقوق كارمندان چيني
اكونوميك تايمز: چين دستمزد كارمندان دولتي خود 
را تا 31 درصد افزايش داد. براساس اسنادي كه توسط رويترز رويت شده است 
چين براي تلاش گسترده براي مبارزه با فساد مالي، بهبود كارآيي كارمندان، 
كاهش دريافت رشــوه و پاســخگويي مقامات درباره عملكرد خود، دستمزد 
كارمندان دولتي خود را دست كم 31 درصد افزايش داده است. به دنبال اجراي 
اين طرح، حقوق برخي از كاركنان دولتي تقريبا سه برابر افزايش پيدا كرده است. 
اين در حالي است كه مديران برخي از شركت هاي دولتي چين به دليل بي كفايتي 

با كاهش حقوق خود در اين ماه مواجه شده اند. 

  افزايش قيمت سهام »ايرآسيا« با سقوط قيمت نفت
ام كي نيوز: با سقوط قيمت نفت خام، قيمت سهام شركت 
ايرآسيا به مقدار قابل توجهي افزايش پيدا كرد. به گفته مقامات كيوبو قيمت سهام 
هواپيمايي ايرآسيا از 6400 وون به 9500 وون رسيد كه اين بهبود چشمگير در نتيجه 
افت قيمت نفت خام حاصل شده است. همچنين پيش بيني مي شود فروش شركت 
در ســال جاري ميلادي با افزايش 2/9 درصدي به 5/9 تريليون وون و سود عملياتي 
شركت با افزايش 236/7 درصدي به 374 ميليارد وون خواهد رسيد البته در صورتي 
كه ميانگين قيمت هر بشكه نفت خام زير 70 دلار باقي بماند آمار و ارقام نهايي بالاتر 

نيز خواهد رفت. 

تيتر دانستني

براساس يافته هاي تيمي بين المللي از دانشمندان 
به رهبري محققي از دانشــگاه كاليفرنيا در بركلي، 
نخستين مكالمه بين اجداد انسان درباره ابزارسازي 
با سنگ بوده و 2/5 تا 1/8ميليون سال پيش رخ داده 
است. به گزارش ايسنا، محققان دريافتند ابزارسازي 
با ســنگ موجب تكامل زبان در ميان اجداد انساني 
در ساواناي آفريقا شــد. اين موضوع نشان مي دهد 
ارتباط بين قديمي ترين اجداد انساني احتمالا بسيار 
پيچيده تر از آنچه تصور مي شد، بوده و اينكه ساخت 

ابزار به تكامل انسان كمك كرده است. 
به گفته دكتر »تامس مورگان«؛ نويسنده ارشد اين 
پروژه، ابزارسازي امتياز تكاملي لازم براي رشددادن 

ارتباط مدرن انساني و آموزش را فراهم كرد. 

اين دانشمند با همكاري محققان دانشگاه ليورپول و 
دانشگاه سنتاندروز در اسكاتلند با انجام آزمايشات و 
آموزش دادن ابزارسازي با سنگ دوران الدوايي به 180 

دانشجوي هنر به يافته هاي خود رسيدند. 
قدمت صنعت ابزارســازي با سنگ الدوايي )صنعت 
يا فرهنگ الدوايي، صنعت ساختن ابزارهاي سنگي 

مبتني بر تراشه و ابزارهاي ســاطوري است( به بازه 
زماني »پارينه ســنگي« )حدود 2/5 ميليون سال 
پيش( در شــرق آفريقا باز مي گــردد و عمدتا براي 
700 هزار سال و تا زماني باقي ماند كه دسته تبرهاي 
پيشرفته تر در دوره آشولي و حدد 1/6 ميليون سال 
پيش ساخته شدند.  در آزمايشــات انجام شده تيم 
علمي، داوطلبان ابزارســازي با ســنگ، شيوه هاي 
مختلف را به هم تيمي هايشان نشان مي دادند و نتايج 
نشــان داد هنگامي كه آنها از طريق كلام به يكديگر 

آموزش دادند، ابزارهاي بهتري توليد كردند. 
اين يافته ها نشان مي دهد اجداد انسان ها نيز مانند اين 
دانشجويان، احتمالا از كلام براي آموزش اين مهارت 

به يكديگر استفاده كرده اند.

نخستين مكالمه اجداد انسان ها درباره چه بود؟
روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»پس انداز چند دهه يك خانواده« در خانه اي متروكه
يك عــكاس آمريكايي، وقتــي درحال 
گرفتــن عكس هايي از داخــل يك خانه 
متروكه بود، مقدار زيــاد دلار در زير يك 

تشك پيدا كرد. 
به گزارش فارس، »ديو« هنرمند عكاس 
علاقه مند به عكاســي و كاوش خانه هاي 
قديمي اســت؛ وي پس از پيــدا كردن 

خانه هاي قديمي و متروكه، تصاوير زيبايي از آنها مي گيرد. 
وي در اوايل ســال 2014 خانه اي كه 30 سال متروكه بود را پيدا كرد و از 
تمام وسايل و قطعاتي كه در آن بود، عكس هايي انداخت؛ اين مرد جوان در 

اين خانه يك كشف باورنكردني هم داشت. 
وي مي گويد: اشياي عتيقه در همه جا به چشم مي خورد، پس از تصاويري 
كه از آشپزخانه انداختم به داخل اتاق خواب رفتم. يك كيسه زير تشك بود، 
پس از باز كردن آن مقدار قابل توجهي اسكناس قديمي كه دلار آمريكا و 
كانادا بود در كيسه پيدا كردم كه معادل 6 هزار يورو بود؛ جالب اينكه همراه 
پول ها 70 – 60 يادداشت پيدا كردم كه نشان مي داد اين ثروت چند دهه 

توسط خانواده جمع شده است. 
ديو و دوســت وي پس از اين موضوع به دنبال صاحبان اصلي و وارثان اين 
ثروت بودند و زن جواني را پيدا كردند كه صاحب اصلي اين ثروت بود؛ زن 

جوان پس از دريافت پول از اين دو جوان خيلي تشكر كرد. 

فراسو

كوتاه ترين و بلندترين آبزيان جهان
دربــاره انــدازه حيوانــات اقيانوســي 
فرضيه هــاي گوناگوني وجــود دارد اما 
براساس تحقيقات صورت گرفته در آمريكا، 
»عروس  دريايي يال شيري« طويل ترين 

آبزي جهان به شمار مي آيد. 
به گزارش سرويس علمي ايسنا، بسياري از 
افراد با ديدن حيواناتي مانند كوسه آنها را 
بزرگ ترين موجودات آبزي مي دانند اما براساس اندازه گيري هاي انجام شده 
توسط »كريگ مك  كلين« و همكارانش از »مركز ملي سنتز تكاملي« در 

كاروليناي شمالي، عروس  دريايي طويل ترين حيوان آبزي جهان است. 
تيم علمي اطلاعات خود درباره طول بدن حيوانات در فهرست ارائه شده را 
براساس مقالات علمي منتشرشده، مراكز پرورش ماهي، مراكز دريايي و منابع 
علمي ديگر دريافت كرد.  براساس داده هاي ارائه شده توسط اين دانشمندان، 
»عروس دريايي يال شيري« با طول 36/58 متر، طويل ترين آبزي اقيانوس به 
شمار مي آيد درحالي كه سفره ماهي با طول حداكثر 6/998 متر، كوتاه ترين 
جانور آبزي موجود در فهرست منتشره است.  سفره ماهي نوعي ماهي تخت 
از خانواده» رامك ماهيان )Myliobatidae(« و وابسته به كوسه هاست. به 
سفره ماهي، »دال ماهي« هم گفته مي شود و اين آبزيان در واقع نتيجه چرخه 
تكاملي كوسه ها هســتند. چنين حيواناتي معمولا در گروه هاي بزرگ و به 
صورت دسته جمعي زندگي مي كنند و استخوان بندي بدن آنها از غضروف كه 

ماده اي سخت ولي نرم تر از استخوان است، تشكيل شده  است.

ترين ها
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فناوري مورد استفاده در پوشــك  كودكان براي جذب مايعات ممكن 
است بتواند در ارتقاي تصويربرداري نانومقياس كمك كند.  به گزارش 
سرويس علمي ايسنا، محققان موسســه فناوري ماساچوست به دنبال 
راه هايي براي ثبت تصاوير وضوح بالا از ميكروسكوپ هاي آزمايشگاهي 
هســتند. اگرچه اســتفاده از يك ميكروســكوپ قدرتمندتر و جديد 
مي تواند ساده ترين راه باشد اما همچنين گران ترين روش خواهد بود.  
از اين رو دانشمندان به بررســي ماده اي موسوم به سديم پلي اكريلات 
 پرداخته انــد كه همچنين در پوشــك كــودكان براي جــذب مايع 

استفاده مي شود. 

آنها از اين ماده براي بزرگ تر شــدن نمونه ها استفاده مي كنند كه نياز 
به ميكروســكوپ قوي تر و گران تر را حذف مي كنــد.  محققان براي 
عملي كردن اين ايده، بخش هايي از نمونه زيستي را با رنگ فلورسنت 
رنگ آميزي كرده و ســپس آن در يك مواد شــيميايي مشابه تركيب 
مورد استفاده در پوشك ها غوطه ور كردند. در حقيقت، نمونه گسترش 
يافته و رنگ را با خود حمل مي كرد.  اگرچه اين گسترش باعث تخريب 
مولكول هاي اصلي شد اما رنگ به جا مانده يك نسخه دقيق المثني از 
نمونه را ارائه كرد كه پنج برابر از نمونه اوليه بزرگ تر اســت و به راحتي 

مي توان آن را با ميكروسكوپ استاندارد آزمايشگاهي مشاهده كرد.


